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CO SE BUDE V BLUDOVĚ STAVĚT A OPRAVOVAT V ROCE 2024 

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2024

Vážení spoluobčané,
úvodem bych vám všem chtěl popřát hodně zdraví, štěstí  
a úspěchů v roce 2024.
 Začátek nového roku je vždy provázen i rekapitulací  
a hodnocením roku minulého a troufám si říct, že z hle-
diska realizace plánovaných investičních akcí jej můžeme 
považovat za úspěšný.  Z těch větších bych zmínil nově 
vybudovaný chodník včetně veřejného osvětlení na ulici 
Nová dědina, výstavbu vodovodu v lokalitě Habermannův 
mlýn nebo rekonstrukci vnitřních prostor mateřské školy. 
Dále byla dokončena rekonstrukce víceúčelového hřiště 
včetně zázemí, rekonstrukce spodní části sušárny hadic, 
zastínění jižní stěny oranžerie nebo například byly opra-
veny schody do zámeckého parku. Postupně se nám daří 
realizovat výměnu veřejného osvětlení za úsporná LED 
svítidla, od kterých očekáváme výrazné snížení spotřeby 
elektrické energie. Současně s tímto dochází také k dopl-
nění světelných bodů na základě žádostí občanů. V tomto 
trendu chceme pokračovat také v roce letošním. 
 V prosinci loňského roku byl schválen rozpočet na rok 
2024, který počítá s dokončením již započatých akcí, mezi 
které patří revitalizace zahrady penzionu pro seniory a zá-
zemí pro pečovatelky, revitalizace parku naproti pizzerii  
a dokončení interiéru kaple svatého Kříže, vybraného na 
základě veřejné prezentace a diskuze. Na koupališti Vlčí 
důl bude instalován nový skokanský můstek a provedena 
výměna některých kovových prvků za nerezové a začne 
postupná oprava ochozu. Mezi finančně nejnáročnější bych 
zařadil pokračování rekonstrukce budovy mateřské školy, 
kde budou instalovány venkovní automatické žaluzie pro 
další zvýšení kvality prostředí pro děti. Také zde bude  
vystavěn dlouho odkládaný výtah pro snazší přístup na  
rehabilitace a do ordinace lékaře. Ale samozřejmě myslíme 
i na prostory základní školy, konkrétně na kuchyň a jídelnu, 
kde bude provedena generální oprava vzduchotechniky  
a výměna oken. Také již byl vybrán dodavatel na instalaci 

Letos přesně na svátek Tří králů – 6. ledna 2024 proběhl  
v Bludově další ročník Tříkrálové sbírky. Koledovalo jedenáct 
skupin, pětatřicet malých i dospělých koledníků. 
Vybralo se 160.512 Kč, o více než sedmnáct tisíc víc než loni.

Výsledky sbírky v Bludově
V průměru na jednoho obyvatele Bludova to vychází na cca 

fotovoltaiky na ČOV. Plánována je i oprava povrchu na 
ulici Plk. K. Hlásného a snad konečně získáme povolení 
na opravu koryta potoka Vesník od Markovských  
(čp. 219) po Fazorovy (čp. 170). Investujeme do opravy 
cesty v zámeckém parku od opravených schodů po  
„Panskou zahradu“. Po dohodě s památkáři, která až  
dosud chyběla, bychom chtěli instalovat autobusovou  
zastávku vedle oranžerie.
 Protože chceme i nadále pokračovat v rozvoji obce  
a její budoucnosti, budeme se intenzivně věnovat i pří-
pravám projektové dokumentace na tyto projekty: re-
konstrukce prostranství před školou a křižovatky ulice 
Nová dědina, chodník od ulice Kroupova po odbočku na 
Vlčí důl, inženýrské sítě v lokalitě Pod Brusnou, stezka 
pro pěší včetně mostu k HC2 (přejezd u Habermannovy 
vily), místo pro přecházení přes ulici Lázeňská u bývalého  
Nealka, studie kompostárny, intenzifikace ČOV nebo bez-
bariérový vstup do zámeckého parku.
 Každoročně investujeme i do „malých“ akcí, které jsou 
ale také součástí obce a našich životů. Nelze zde uvést 
všechny investice, je jich opravdu hodně a budeme se  
snažit všechny zrealizovat.

Roman Holinka, starosta obce

ilustrační foto: archiv obce Bludov

53 Kč. V loňském roce 2023 to bylo 143.039 Kč, 2022: 
135.339 Kč, 2021 (jen online): 30.746 Kč, 2020: 106.614 Kč, 
2019: 93.320 Kč, 2018: 83.213 Kč, 2017: 80.110 Kč, 2016: 
71.461 Kč, 2015: 67.830 Kč, 2014: 60.293 Kč, 2013:  
55.027 Kč, 2012: 55.280 Kč, 2011: 54 642 Kč, 2010: 50.911 Kč, 
2009: 42.686,50 Kč; 2008: 40.073 Kč, 2007: 39.738 Kč, 
2006: 40.377,50 Kč, 2005: 43.611 Kč, 2004: 32.042 Kč, 
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2003: 37.918 Kč, 2002: 28.905,40 Kč a 2001: 14.220,40 Kč. 
Celkově se v Bludově za čtyřiadvacet ročníků sbírky vybralo 
už více než milion a půl – přesně 1.568.918,80 Kč!

Výsledky sbírky v okolních obcích
Kolik se vybralo v okolí? V šumperském a zábřežském  
děkanátu (které se zhruba kryjí s hranicemi šumperského 
okresu) se letos vybralo tři a čtvrt milionu – 3.232.169 Kč 
(cca o 200.000 Kč víc než v roce 2023), v olomoucké arci-
diecézi přes 41 milionů Kč, v celé ČR cca 170 milionů Kč. 
Z okolních obcí: v Sudkově se vybralo 26.588 Kč (23 Kč 
na obyvatele), v Postřelmově 111.626 Kč (38 Kč/obyv.),  
v Chromči 44.414 Kč (78 Kč/obyv.), v Bohutíně 26.695 Kč 
(33 Kč/obyv.), v Rapotíně 67.625 Kč (20 Kč/obyv.), v Rudě 
nad Moravou 98.207 Kč (38 Kč/obyv.), v Novém Malíně 
121.641 Kč (33 Kč/obyv.), ve Velkých Losinách 126.007 Kč 
(50 Kč/obyv.) a v Šumperku 135.619 Kč (5 Kč/obyv.).

Přispěli i příslušníci Policie ČR a nechali si 
napsat nápis na auto. foto: Amálie Vojteková

Letošní koledníci 
foto: Karel Směšný

 V Bludově se tak vybralo víc než v Šumperku; v absolut-
ním objemu se víc než u nás vybralo v celém šumperském 
okresu pouze v Zábřeze a v Mohelnici (i když Mohelnice nás 
předběhla jen o sedmnáct tisíc).
 Rád bych poděkoval hlavnímu bludovskému koordiná-
torovi Liboru Bryxovi ml., který pomohl šumperské charitě  
zorganizovat v Bludově sbírku. Díky patří dospělým  
vedoucím tříkrálových skupinek, kteří obětovali svůj vzácný 
volný čas pomoci zranitelným. Díky dětským koledníkům –  
nejmenší byli prvňáci. Vydržet chodit dům od domu několik 
hodin pro ně byl obdivuhodný výkon.
 A díky vám všem, kdo jste tři krále s otevřeným srdcem 
a otevřenou dlaní přijali. Nápis, který je nad většinou  
bludovských vchodů do domů – K+M+B+2024 – je  
současně poděkováním a prosbou. Ať nám všem, celému  
Bludovu Kristus v roce 2024 žehná.

Stanislav Balík – Ježek
Junák – středisko Františka Pecháčka Bludov

URBANISTICKÁ STUDIE 

Vážení občané,
v listopadu loňského roku byla na veřejném projedná-
ní představena urbanisticko-dopravní studie řešící návrh 
úprav části ulice Nová dědina a s tím souvisejícího pro-
stranství.
 Zpracovatelem urbanistické studie je Ing. arch.  
Ivo Skoumal, dopravní část je dílem Ing. Luďka Cekra  
a Ing. Jaroslava Havlíka z firmy Cekr CZ s.r.o., Šumperk.
 Hlavním úkolem bylo vyřešit zklidnění a bezpečnost 
silniční dopravy před objektem základní školy, v úseku 
mezi Večerkou a křižovatkou na Bohutín. Návrh řeší dále 
dopravní trasy pro pěší a parkovací místa. Předmětem  
zakázky bylo zpracování studie na posouzení všech vlivů 
při možných řešení změn v daném území, a to z hlediska 
urbanistického, dopravně technického a ekologického.
 Návrh předpokládá vytvoření nového chodníku podél 
severního okraje ulice Nová dědina, který naváže na 
již zrealizovaný chodník před Leharovou vilou; dále  

pokračuje k vyústění propojovacích schodů a do předpro-
storu školy kde propojí nově navržená krátkodobá stání 
pro auta rodičů, vezoucích děti do školy s novým chodní-
kem, vedoucím k historické i nové budově školy. Jsou na-
vržena parkovací místa pro personál školy podél chodníku 
vedoucího od měšťanky k budově U2.V celém prostoru 
jsou doplněny chodníky a rampy pro imobilní. Součástí je 
i úprava zeleně a doplnění mobiliářem.
 V rámci úprav je navržena křižovatka s ulicí Za Školou 
tak, aby byla průsečná s ulicí Školní.  Křižovatka je proti 
zbylým komunikacím vyvýšená, čímž jednoznačně dojde 
ke zpomalení rychlosti. Současně je navržen přechod pro 
chodce od školy směrem k ulici Školní. Navržen je nový 
autobusový záliv mimo vozovku, podmínkou provozova-
tele veřejné dopravy je stání pro dva autobusy současně. 
S tímto souvisí i posunutí památníku Obětem 1. a 2. svě-
tové války asi o 5m severním směrem a vytvoření nového 
přístřešku pro cestující. Upraveny budou výjezdy zásaho-
vých vozidel.
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V pondělí 11. prosince 2023 od 18 do 19:30 hodin se  
konalo v kulturním domě 6. jednání obecního zastupi-
telstva. Přítomno bylo všech 15 zastupitelů. Schůzi řídil 
starosta Roman Holinka, ověřovateli zápisu byli zvoleni 
Marcela Březinová a Jakub Jelínek. Zápis, z nějž vychází 
tento článek, vyhotovil tajemník OÚ Zdeněk Kolínek.  
Zasedání bylo přenášeno online ve spolupráci s faceboo-
kovou stránkou Bludnovinky. Starosta R. Holinka infor-
moval o plnění úkolů – většina je splněna, zbývající (jež 
se týkají pozemků) čekají se na rozhodnutí MěÚ Šumperk  
o dělení pozemků.

Zpráva o činnosti rady a výborů zastupitelstva
Místostarosta Pavel Ston přednesl zprávu o činnosti rady.  
Ta se od schůze zastupitelstva v září sešla třikrát a mimo 
běžnou agendu a to, co předložila zastupitelstvu, se  
zabývala výběrovými řízeními na zhotovitele u investičních 
akcí zařazených v rozpočtu 2023 (na opravy opadaných 
omítek ve sklepě penzionu a v domě čp. 69, na revitalizaci 
veřejného prostranství podél parku na Tř. A. Kašpara, 
na výměnu 22 ks svítidel za ledkové v ulici Za Školou, 
na dodavatele fotovoltaické elektrárny na ČOV), žádostí 
o odstranění kontejnerů na tříděný odpad v ulici 

6. zasedání zastupitelstva obce

Popis dopravního řešení:
 Km 0,000 – 0,320 – homogenizace šířkového uspořádání 

š = 6,0m vozovky a souběžné pásy parkování, chodní-
ku, úseková úprava „TEMPO 30“; z důvodu zachová-
ní majetkoprávních vztahů a objektů drobných staveb 
(oplocení) je v úseku km 0,000 – 0,100 vlevo (jižní část 
území) území stabilizováno ve stávajícím stavu včetně 
zastávky BUS;

 Km 0,000 – 0,085 vpravo – zastávkový pruh, nástupi-
ště, rozptylová plocha, úprava a přemístění památníku;  
v km 0,090 je navrženo nové uspořádání křižovatky 
silnice III/01119 x MK Za Školou x Školní. Paprsek 
místní komunikace ul. Za Školou je významně smě-
rově přetrasován s cílem návrhu průsečné křižovatky, 

jednoznačná definice vymezení ploch pro vozidla, pěší.  
Příčná vazba přes silnici III. třídy – přechod pro  
chodce;

 Km 0,110 – 0,165 – parkovací pruh – 9 míst;
 Km 0,090 – KÚ – vpravo chodník, propojení na  

ul. Nová dědina;
 Km 0,090 – 0,230 vlevo – směrová úprava silnice –  

posun vlevo cca 1,0m, zrušení stávajícího chodníku, 
pěší propojení je dále zajištěno po souběžné jižní MK;

 Km 0,230 – KÚ vlevo – stávající chodník.

 Studie je zpracována jako podklad pro vyšší stupeň 
projektové dokumentace. Studie je k nahlédnutí na OÚ 
Bludov, kancelář výstavby.

Eva Kösslerová, výstavba OÚ

Kroupova, cenou vodného a stočného na rok 2024 apod. 
Zastupitelstvo zprávu jednomyslně schválilo. Starosta 
okomentoval zápisy z jednání kontrolního výboru 
22.11.2023 a finančního výboru 27.11.2023. Především 
se věnoval kladné odpovědi na podněty ze zápisu z jed-
nání finančního výboru – navýšení investice pro zlepšení 
akustiky v obecním klubu, navýšení počtu svozů nebez-
pečného odpadu, navýšení počtu lamp na ulicích Špalkova 
a Jana Žižky. Dodal také, že energetické audity budov 
jsou provedeny a budou podle potřeby aktualizovány.  
Zastupitelstvo vzalo oba zápisy jednomyslně na vědomí.

Žádost o finanční příspěvek na předvýchovu, 
výcvik a předání asistenčního psa
Spolek Pes pro Tebe, z. s. požádal o finanční příspěvek na  
asistenčního psa pro bludovského občana Dominika  
Nováka, který trpí zrakovým postižením – na pořízení 
psa probíhá veřejná sbírka. Zastupitelstvo jednomyslně  
souhlasilo s poskytnutím daru 80.000 Kč.

Rozpočtové změny
Zastupitelstvu byly předloženy na vědomí tři rozpočtové 
změny č. 11–13, které ve své kompetenci schválila rada  
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a které řeší přesuny pouze v rámci paragrafů. Ke schválení 
byla předložena změna č. 14. V diskusi se Milan Klimeš 
zeptal, jak se budou čerpat výdaje na budování hřiště  
u paneláků. Starosta R. Holinka odpověděl, že prostředky 
budou čerpány postupně, začne se budovat to, k čemu  
nebyly připomínky a připomínkované části se budou  
dolaďovat. Zastupitelstvo vše jednomyslně schválilo.

Rozpočet obce Bludov a zásobník investičních 
akcí na rok 2024
Rada předložila zastupitelstvu návrh rozpočtu obce  
a zásobník investičních akcí na rok 2024. Komentář  
k investičním akcím tvoří samostatný článek v Bludovanu. 
V diskusi se Stanislav Balík dotázal, jestli příjem z daně 
z nemovitosti, plánovaný v roce 2024, není s ohledem 
na přijetí konsolidačního balíčku trochu podhodnocen. 
Starosta odpověděl, že v návrhu rozpočtu na rok 2024 je 
počítáno proti roku 2023 s menším navýšením. P. Ston  
doplnil, že vidí významné rezervy ve sdílených daních cca 
5 mil. Kč a ve tř. 8 financování. Podle zůstatku finančních 
prostředků a vývoje příjmů v příštím roce bude možno 
toto zohlednit na březnovém jednání zastupitelstva obce 
pro rozšíření investičních akcí. Také připomněl minimální 
zadlužení obce, které je nyní nižší než jeden milion Kč, 
tím se nabízí možnost, v případě potřeby, nějaký úvěr  
využít. M. Klimeš se dotázal, jestli má smysl navyšovat 
cenu stočného z 36 Kč na 40 Kč/m3, jestli nejít vstříc 
občanům a ponechat cenu na stávající výši. P. Ston  
odpověděl, že návrh výše stočného vychází z kalkulačního 
vzorce a co se týká vstřícnosti k občanům, tak naopak je 
navrhováno ponechat na stávající výši platbu za komu-
nální odpad. S. Balík podpořil navýšení ceny stočného, 
připomněl, že obec doposud netvořila rezervu na obnovu 
kanalizace a ČOV, kterou bude muset v souladu se záko-
nem co nejdřív začít tvořit pro případné nákladné opravy, 
které mohou nastat – kanalizace a čistička je stará už  
téměř dvacet let. Josef Ťulpík také podpořil navýšení ceny 
stočného odpovídající nákladové ceně a doplnil, že vždy 
je lepší pro občany navyšovat cenu průběžně než nárazově. 
Zastupitelstvo poté rozpočet i zásobník investičních akcí 
jednomyslně schválilo.

Vyhlášky o místním poplatku za užívání veřejného 
prostranství, ze psů a z pobytu
Rada předložila zastupitelstvu návrhy tří obecně závaz-
ných vyhlášek (OZV) – o místních poplatcích za užívání  
veřejného prostranství, ze psů a z pobytu. V případě  
schválení budou účinné od 1.1.2024 a nahradí OZV  
č. 4/2019, o místním poplatku za užívání veřejného pro-
stranství, ze dne 9.12.2019, č. 6/2019, o místním poplatku 
ze psů, ze dne 9.12.2019 a č. 1/2021, o místním poplatku 
z pobytu, ze dne 15.3.2021. Předloženy byly kvůli novele 
zákona o místních poplatcích, která mění především  
správu místních poplatků. Obsahová změna se týká  
poplatku ze psů – za psa, jehož držitelem je osoba starší 
65 let, je navrhováno zvýšení poplatku z 20 Kč na 60 Kč,  
za druhého a každého dalšího psa téhož držitele, kterým 

je osoba starší 65 let, z 30 Kč na 90 Kč. Zastupitelstvo 
všechny tři vyhlášky jednomyslně schválilo.

Vyhláška o místním poplatku za obecní systém 
odpadového hospodářství
Zastupitelstvo jednomyslně schválilo vyhlášku k odpa-
dovému hospodářství. Pro rok 2024 se zachová sazba  
poplatku z roku 2023, tedy 948 Kč. To, že se nebude  
zdražovat, je podmíněno tím, že se směsný odpad bude 
svážet jednou za tři týdny – jinak by se zdražovat muselo. 
Hodnota EKO bodu byla rovněž ponechána na stávající 
úrovni, tedy 9 Kč za 1 EKO bod.

Vyhláška o nočním klidu
Návrh OZV o nočním klidu rada předložila na základě 
doporučení Ministerstva vnitra ČR, aby akce a doba  
jejich konání byly v souladu se zákonem, tedy konání 
akce bylo časově určitelné a předvídatelné, vymezené 
alespoň pomocí typové charakteristiky a s tím související 
určení časového úseku, v němž bude akce konána (např.  
slovním popisem tradiční a v obci každoročně konané 
akce s uvedením alespoň měsíce, ve kterém bude akce  
konána, a rozsahem úpravy doby nočního klidu, např. 
že se doba nočního klidu stanovuje od 24.00 hod. do  
6.00 hod. V diskusi se M. Klimeš dotázal, jestli lze dělat  
ohňostroje mimo dobu nočního klidu do 22.00 hod.  
Starosta R. Holinka odpověděl, že ohňostroj mimo dobu 
nočního klidu do 22.00 hod. není omezen vyhláškou, 
po 22.00 hod. je ohňostroj povolen vyhláškou pouze na  
Silvestra. Zastupitelstvo poté vyhlášku jednomyslně schválilo.

Návrh na prodej bytů v čp. 653 a 654 „Olšanky“ 
Obec vlastní bytové domy čp. 653 a 654 „Olšanky“. Na 
základě prodeje bytů došlo v každém domě ke vzniku  
Společenství vlastníků jednotek. Každý z bytových domů 
má 12 bytových jednotek, celkem 24. Z toho jich pět  
(v nástavbách) bylo v rámci soudního rozhodnutí prodáno, 
dále byla prodána jedna další a o jedné další se jedná. 
Rada navrhla, aby zbývající byty mimo nástavby byly pro-
dány za kupní cenu stanovenou aktuálním znaleckým po-
sudkem, vypracovaným na náklady obce s tím, že veškeré 
ostatní náklady spojené s prodejem bytů půjdou na vrub 
kupujícího. Dva zbývající byty v nástavbách budou mít 
podle smluv o příspěvku možnost koupit jejich stávající 
nájemníci za cenu ve výši 27 % ceny stanovené posud-
kem. Zastupitelstvo tento záměr jednomyslně schválilo.

Vydražení pozemku 2920/62 
Zastupitelstvo na svém zářijovém zasedání svěřilo  
starostovi a radě pravomoc účastnit se a rozhodovat  
jménem obce o účasti a nabytí hmotných nemovitých 
věcí v jakékoliv veřejné dražbě. Starostovi se podařilo  
vydražit v elektronické dražbě pozemek 2920/62 o výměře 
8110 m2, orná půda (v Habeši) za 328.000 Kč (odhadní 
cena činila 360.000 Kč, nejnižší podání bylo stanoveno 
ve výši 240.000 Kč). Zastupitelstvo vzalo tuto informaci 
jednomyslně na vědomí.
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Bezúplatný převod pozemků
Zastupitelstvo jednomyslně schválilo bezúplatný převod 
pozemků 2982/15, 2982/30, 1367/39, 1367/41, 1367/42 
(vše ostatní plocha/ostatní komunikace), 2982/33 (ostatní 
plocha/silnice), 2982/13, 2982/26, 2982/32, 1367/37 (vše 
ostatní plocha) z vlastnictví České republiky, z hospodaření 
Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových do 
vlastnictví obce. Pozemky se nacházejí pod novým chod-
níkem podél silnice I/44 na Postřelmov a pod silnicemi  
v jiných částech obce (všechny převáděné pozemky jsou 
dotčeny stavbou chodníku a jsou zahrnuty v pasportu  
komunikací). Při převodu pozemků uhradí obec pouze  
náklady spojené s převodem pozemků.

Několik žádostí o odkup pozemků
Jitka Kutalová ze Šumperka si podala žádost o odkoupení 
pozemku 2288/1 – trvalý travní porost o výměře 268 m2; 
pozemek je v lokalitě chat ve Vlčím dole. Požadovaný 
obecní pozemek sousedí s pozemkem žadatelky, žadatelka 
ho chce využít pro výsadbu bobulovitých keřů a pro  
příjezd a výjezd na svůj pozemek. Stavební komise 
ani komise životního prostředí prodej ani dlouhodobý  
pronájem nedoporučily, protože pozemek slouží jako  
jediný možný pro přístup na parcelu 2288/2. Zastupitel-
stvo záměr jednomyslně zamítlo.
 Milan Adam, Špalkova 242 si podal žádost o odkup 
pozemku 1419 – ostatní plocha/jiná plocha o výměře  
79 m2 v ulici Špalkova. Pozemek je zaplocen a tvoří pří-
slušenství k domu M. Adama a navazuje na jeho pozemky, 
tvoří přístup k domu a ke garáži. Obě výše zmíněné  
komise s prodejem souhlasily, jde o narovnání historické-
ho dědictví. Zastupitelstvo s prodejem za 50 Kč/m2 jedno-
myslně souhlasilo.
 Jana Motlíčková, Nádražní 600 si podala žádost  
o odkup pozemku 1333/2 – zahrada o výměře 85 m2. 
Pozemek se nachází v lokalitě ulice Nádražní, pozemek 
navazuje na její pozemky, ostatní pozemky v okolí 
jsou obecní. Obec ji upozornila, že pozemek je obecní.  
J. Motlíčková pozemek užívá od roku 2006, kdy  
s manželem koupila dům a okolní pozemky. Na pozemku 
má malou kůlnu (není zapsána v katastru nemovitostí), 
pozemek udržuje. Obě výše zmíněné komise s prodejem 
souhlasily. Zastupitelstvo s prodejem za 50 Kč/m2  
jednomyslně souhlasilo.
 Karel Škurek si podal čtyři žádosti o odkup pozemků. 
Pozemky chce odkoupit pro chov včel. Žádá opakovaně, 
v září zastupitelstvo prodej zamítlo. Nově vytypoval 
pět obecních pozemků (kousek od cesty na Bludoveček,  
u cesty na Postřelmov, u přečerpávací stanice kanalizace 
a dva na Tónovské u železniční trati). K. Škurek byl  
obecním úřadem upozorněn, že obec v rámci majetkových 
převodů preferuje směnu pozemků. K. Škurek k jednání  
o směně pozemků požaduje, aby mu obec ke každému  
požadovanému pozemku sdělila svoji představu výši  
směny. Následně bude reagovat konktrétně k jednotlivým 
pozemkům. Stavební komise nesouhlasí s prodejem ani  
jednoho z pozemků, u tří navrhuje možnost pronájmu.  

Podobně se vyjádřila komise životního prostředí. Rada  
nedoporučuje záměr prodeje požadovaných pozemků,  
doporučuje záměr dlouhodobého pronájmu pouze  
konkrétního místa pozemků 2203/4 a 2204 pro zařízení 
pro včely. V diskusi S. Balík doporučil, že by obec mohla 
při dalším jednání o směně za pozemky 2203/4 či 2204  
o výměře 1754 m2 požadovat pozemky o výměře 10.000 m2. 
J. Ťulpík upřesnil požadovat pozemky v poměru 1:3. 
Zastupitelstvo poté jednomyslně záměr prodeje  
kteréhokoli z pozemků zamítlo. 

Směna pozemků obec x Věra Pazourová
Věra Pazourová, Dr. Březiny 253 byla upozorněna obcí, 
že užívá dva obecní pozemky, 896/2 a 893/2 v ulici  
Dr. Březiny, podél potoka Vesník. Při jednání bylo dále 
zjištěno, že V. Pazourová naopak vlastní pozemek, který 
je součástí potoka Vesník, pozemek 723/5 o výměře  
40 m2. Obec tyto pozemky smění. Při směně vzniká rozdíl 
ve výměrách 24 m2, za tento rozdíl doplatí V. Pazourová 
obci cenu 1.920 Kč (tj. 80 Kč/m2) a dále bude platit 
vklad do katastru nemovitostí. Zastupitelstvo směnu  
jednomyslně schválilo. 

Žádost Spolku pro Kostelíček Božího Těla, z. s. 
o prodloužení termínu vyúčtování dotace
Na jednání zastupitelstva v září 2018 byla spolku schvá-
lena neinvestiční dotace na opravu varhan v kostelíčku  
ve výši 95.000 Kč za podmínky, že zprovoznění  
varhan a vyúčtování dotace bude provedeno nejpozději 
do 31.12.2023. Spolek žádá o prodloužení termínu do 
31.12.2025, protože varhany byly bezprostředně před 
zahájením rekonstrukce prohlášeny za movitou kulturní 
památku, čímž se rekonstrukce zkomplikovala. Zastupitel-
stvo žádost o prodloužení jednomyslně schválilo. 

Žádost o změnu územního plánu  
Obce Bludov – H. Feledíková
Hana Feledíková žádala těsně přes červnovým zastu-
pitelstvem o doplnění a projednání na zastupitelstvu  
projednání změny územního plánu obce ze dvou důvodů 
(návrhy na zařazení bodů do programu schůze ale mohou 
předkládat pouze zastupitelé): 1) dle zprávy projektanta 
bylo zjištěno, že na pozemku 2176/17 o rozloze 1566 m2, 
který je v jejím vlastnictví, je uvedeno označení Z51–  
zeleň ostatní a izolační (ZO) v celkové výměře cca  
900 m2, což je větší polovina zastavitelného pozemku. Ve 
starém územním plánu, který platil do roku 2011, bylo 
uvedeno pouze stromořadí. 2) na základě tohoto zjištění 
podala 15.5.2023 návrh na změnu územního plánu, kde 
žádala o vypuštění této plochy s označením Z51 a její 
zařazení do ploch pro bydlení. Dne 18.5.2023 obdržela 
sdělení OÚ Bludov, že je její žádost bezpředmětná, ale  
v posledním odstavci tohoto sdělení je uvedeno, že  
je možno „zajistit aktualizace územní dokumentace  
v součinnosti s pořizovatelem a obcí z vlastního popudu  
a na vlastní náklad“. 
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 Jelikož bylo zastupitelstvem 19.6.2023 schváleno  
vypracování nového územního plánu, které bude ukonče-
no zhruba do 3 let, rada nedoporučila zastupitelstvu schvá-
lení paralelního zpracování změny územního plánu.
 Starosta R. Holinka doplnil, že probíhá v dané věci 
jednání s MěÚ Šumperk o jejím řešení bez nutnosti zpra-
cování změny nebo nového územního plánu. S. Balík 
shrnul, že jsou tři možnosti řešení. Jedna, kterou nastínil 
starosta, druhá zpracování nového územního plánu, kte-
rá potrvá 2 – 3 roky a třetí zkrácené zpracování změny 
územního plánu na náklad žadatele, která by mohla trvat 
cca 1,5 roku. H. Feledíková z pléna oponovala, že dle její-
ho názoru, kdyby se začalo v době žádosti v dubnu, mohla 
být změna územního plánu k dnešnímu dni vyřešena. 
 R. Holinka konstatoval, že H. Feledíková koupila  
pozemek v roce 2010, tj. v době kdy se veřejně od roku 
2009 projednával nový územní plán, který byl schválen 
zastupitelstvem obce v roce 2011. Zastupitelstvo žádost  
o změnu územního plánu 13 hlasy zamítlo (2 se zdrželi). 

Žádost o Změnu územního plánu – Kubínovi
Manželé Kubínovi, Kroupova 824 žádají zastupitelstvo  
o změnu územního plánu zkráceným postupem, o rozšíře-
ní zastavitelné plochy BR Z 105 a BR Z 106 do parcely 
2959/93 a 2959/23 o 21 bm z důvodu jejich částečného 
využití pro rozšíření vozovky včetně zelených pásů. Rada 
nedoporučuje zastupitelstvu schválit zpracování Změny 
územního plánu. Zastupitelstvo žádost o změnu jednomy-
slně zamítlo. 

Akcionářská smlouva o peněžitém příplatku 
mimo základní kapitál Servisní společnosti 
odpady Olomouckého kraje a.s.
Obec se stala v roce 2020 akcionářem Servisní společnosti 
odpady Olomouckého kraje a.s. Společnost byla založe-
na za účelem centrální koordinace odpadů a odpadového 
hospodářství svých akcionářů na území Olomouckého 
kraje. Na valné hromadě společnosti bylo akcionáři roz-
hodnuto o dalším pokračování projektu krajské odpadové 
infrastruktury, a to ve variantě, že zařízení bude postave-
no na pozemcích ve vlastnictví statutárního města Olo-
mouc, vlastníkem zařízení bude společnost a provoz bude 
zajištěn společností Technické služby města Olomouce, 
a.s. Společnost zaslala Akcionářskou smlouvu, na zákla-
dě které by se Bludov zavázal zaplatit společnosti dob-
rovolný peněžitý příplatek mimo základní kapitál ve výši  
150,- Kč/akcie. Obec vlastní 3.070 akcií což by znamena-
lo příplatek ve výši 460.500 Kč.
 R. Holinka doplnil, že z našeho regionu jsou akcio- 
náři společnosti pouze obec Bludov a město Šumperk,  
s kterým obec danou věc konzultuje. Sdělil, že se  
v lednu zúčastní v Olomouci prezentace. Stále však  
přetrvává nekomplexní řešení likvidace odpadů,  
především řešení svozu. Obec i město se staví ke smlouvě 
odmítavě. Navrhl smlouvu neschválit a řešit případně 

na dalším zastupitelstvu obce. J. Ťulpík doporučil dále  
koordinovat postoj obce s městem Šumperk, získat  
informace od města Prostějov o důvodech, proč vystoupil 
ze společnosti, navrhl odložit projednání tohoto bodu.  
Zastupitelstvo tento návrh jednomyslně podpořilo.

Různé
Zastupitelstvo jednomyslně schválilo zařazení nového 
chodníku podél ulice 8. května od křižovatky u Panenky 
Marie po konec zastavěné části obce, jako komunikace IV. 
třídy, funkční skupina D, podskupina D2, číslo MČ O-d2, 
do pasportu místních komunikací Obce Bludov.
 Zastupitelstvo jednomyslně schválilo vyřazení zmaře-
né investiční akce společností Cautum s.r.o., následně Pro-
sperita energy a.s. a EnergoSave Leasing a.s. na úsporu 
elektrické energie z let 2014-2018 z účetnictví obce v cel-
kové hodnotě 1.458.191,08 Kč. P. Ston objasnil celou věc, 
kdy nejde o finanční ztrátu obce, ale o účetní záležitost. 
 Zastupitelstvo jednomyslně souhlasilo s vyčleněním 
celkových částek 3900 Kč pro členy kontrolního a 2600 Kč 
pro členy finančního výboru za práci v roce 2023.  
Rozdělení odměn mezi členy je v kompetenci předsedů.

Diskuse
V závěrečné diskusi J. Ťulpík doporučil radě obce před-
ložit odvážnější návrh investic na jednání zastupitelstva 
obce v březnu 2024. R. Holinka reagoval, že rozpočet byl 
navržen s rezervami, které podle vývoje příjmů a zůstatků 
na účtech bude moci využít k investování do akcí,  
které jsou schváleny v zásobníku investičních akcí pro rok 
2024. Tento zásobník lze na základě podnětů zastupitelů 
aktualizovat.
 P. Ston informoval, že 21.12.2023 byl slavnostně  
otevřen obchvat Bludova I/44 ve směru na Zábřeh  
a v polovině února je plánováno otevření obchvatu  
ve směru na Hradec Králové.
 H. Feledíková z pléna doporučila přijmout opatření  
a informovat vlastníky pozemků o změnách v územním 
plánu. R. Holinka reagoval, že změny územního plánu 
jsou projednávány veřejně a je na každém vlastníkovi, aby 
si své zájmy pohlídal. P. Ston doplnil, že největší přetlak 
požadavků na změnu je v individuální bytové zástavbě  
a jestli kraj a životní prostředí nepovolí odnětí další půdy 
pro zástavbu, může se stát, že pozemky, na kterých dlouho  
neproběhla výstavba, budou z pozemků určených  
k bytové zástavbě vyjmuty a nové tam budou zařazeny. 
 Stanislav Balík st. z pléna ocenil hospodaření obce  
za bývalého i současného starosty obce.
 Jana Holinková se z pléna dotázala, proč je nyní  
k zimní údržbě využívána sůl, je to neekologické.  
R. Holinka odpověděl, že sůl byla k zimní údržbě  
využívána i minulý rok.

Stanislav Balík ml.
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Níže uvedené místní a uživatelské poplatky je možné 
uhradit v hotovosti nebo kartou na pokladně Obecního 
úřadu Bludov v úřední dny, tj. v pondělí a středu v době 
od 7:30 do 11:30 a od 12:30 do 17:00.
 Z důvodu úspory vašeho času je lépe využít bezho-
tovostní platební styk, číslo účtu je 1905607389/0800.  
Variabilní a specifické symboly jsou uvedeny níže. Pakliže 
chcete využít plateb přes SIPO, vyzvedněte si formulář na 
pokladně Obecního úřadu Bludov.

Místní poplatek za obecní systém odpadového 
hospodářství (OZV 4/2023)
Splatnost: 31. 3. 2024 
Základní sazba: 948 Kč/osoba
V případě, že je poplatník zapojen do Motivačního a evi-
denčního systému odpadového hospodářství, poplatek se 
snižuje. Hodnota jednoho EKO bodu se stanovuje na 9 Kč.
Variabilní symbol: rodné číslo
Specifický symbol: 1345

Místní poplatek ze psů (OZV č. 1/2023)
Splatnost: 31. 3. 2024
Sazba:

 za 1. psa 120 Kč
 za 2. a dalšího psa 180 Kč

U držitelů psů starších 65 let:
 za 1. psa 60 Kč
 za 2. a dalšího psa 90 Kč

PŘEHLED MÍSTNÍCH A UŽIVATELSKÝCH POPLATKŮ V OBCI BLUDOV V ROCE 2024

Variabilní symbol: rodné číslo držitele psa
Specifický symbol: 1341

Uživatelský poplatek za stočné
Vodoměry
Splatnost: 20. 8. 2024 do 31. 8. 2024 na pokladně OÚ, 
odečet prováděn v měsíci červenci 2024.
Sazba: 40 Kč včetně DPH/1m3 od 1. 1. 2024    
Při změně ceny je možné udělat odečet ke konci kalendář-
ního roku. Splatnost bude dle údajů na vyúčtování.  
Směrná čísla roční potřeby vody
Splatnost: 1. 8. 2024 do 31. 8. 2024  
Poplatek na osobu a rok: 1400 Kč včetně DPH 
(40 Kč x 35 m3)
Variabilní symbol: rodné číslo
Specifický symbol: 2321
Firmám je stočné fakturováno, příslušné informace  
o platbě naleznete na daňovém dokladu.

Upozornění:
Místní poplatky jsou vybírány na základě Obecně  
závazných vyhlášek, které jsou k dispozici na webových 
stránkách obce Bludov na www.bludov.cz. Uživatelský 
poplatek za stočné se platí na základě smlouvy mezi obcí 
Bludov a majitelem nemovitosti, jež je napojena na kana-
lizaci. V případě, že dojde k jakékoliv změně, poplatník 
je povinen tuto změnu neprodleně nahlásit. Konejte tak, 
prosím, na pokladně Obecního úřadu v Bludově.

CO LZE VYZVEDNOUT NA OBECNÍM ÚŘADĚ

Obecní úřad Bludov nabízí pro občany možnost pravidel-
ného vyzvedávání HDPE pytlů na plast a papír a sáčků na 
psí exkrementy. 
 V omezeném množství jsou stále k dispozici tašky 

na třídění odpadu – papír, plast, sklo. Tašky jsou k dispozici  
v menší velikosti rozměry: 26x26x40. Dále je možné si 
vyzvednout pro lepší třídění v domácnosti 5l kyblík na 
gastroodpad.

KOMPOSTÉRY PRO OBČANY
Občanům, kteří jakýmkoliv způsobem doručili na úřad žádost o kompostér,  
dáváme vědět, že o dotaci, která bude aktivní od konce ledna 2024, obec žádat 
nebude, jelikož v této dotaci jsou nevýhodné podmínky pro obec. Další výzva na 
kompostéry má proběhnout v polovině května 2024, takže budeme čekat, jaké 
podmínky budou pro obec v této dotaci. 
Děkujeme za pochopení a shovívavost. 
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VLAŠSKÉ OŘECHY

V letech 1990–1995 jsem jako pedagog pracoval v Ústavu 
výživy – dietetiky zvířat a hygieny vegetábilií, Veterinární 
a farmaceutická univerzita Brno. Již tehdy jsem tam  
šířil nové poznatky o hořčíku, o kterém jsem jako jediný  
zástupce z bývalé ČSFR měl přednášku na Třetím  
evropském kongresu o hořčíku (březen 1990, Ženeva). 
 Tam jsem zdůraznil, že pokles obsahu hořčíku v krmi-
vech – potravinách lze považovat za ekologický problém, 
vlivem tehdy již cca 50 letého používání umělých NPK 
hnojiv (celosvětově), při zvyšování produkce zeměděl-
ských plodin. K tomu jsem měl osobní praktické zkuše-
nosti z jižních Čech, prezentované – publikované koncem 
80. let ve čtyřech vědeckých časopisech bývalé ČSFR. 
 V současné době již je běžné používání hořčíku  
v různé lékové formě při prevenci a léčení prakticky  
většiny civilizačních chorob. Nedostatek hořčíku se proje-
vuje vyšším krevním tlakem, vyšší hladinou cukru v krvi, 
bolestmi hlavy, svalovými křečemi, problémy se spán-
kem… 
 V současné době jsou na různých  inzertních webech  
nabízeny vlašské ořechy od cca 50 (celé) do cca 200,- Kč/kg 
(vylouskané). Přitom však takové ořechy patří mezi  
nejdůležitější ovoce, které by si měl každý „zahrádkář“ 
ponechat pro sebe a své známé. Denně bychom měli  
přijímat  300 až 400 mg hořčíku v dospělém věku. Spodní 
hranice obecně platí pro ženy, horní hranice pro muže.  
U dětí je doporučená dávka hořčíku menší, potřeba  

Potravina
Obsah hořčíku 

(mg na 100g potraviny)
Kakaová směs 206
Ovesné vločky 177
Lískové ořechy 163
Vlašské ořechy 158
Špenát, tepelně upravený 85
Maso ryb 40 –  70
Rýže dlouhozrnná, vařená 43
Banán 37
Čočka 36
Hrách 28
Fazole, tepelně upravené 26
Maso hospodářských zvířat 20 –  30
Houska, rohlík 20 – 30
Těstoviny 21
Brambory vařené 21
Magnesia minerálka 17
Vejce vařené (jeden kus) 12
Víno červené 12
Mléko plnotučné 11
Pivo 10
Ondrášovka minerálka 2

PROČ JE DOBRÉ MÍT MÁLO KOMUNÁLNÍHO ODPADU

S novým zákonem o odpadech přišla na obce také nová 
povinnost, a to dodržovat limity, za které může ukládat 
směsný komunální odpad, odpad ze hřbitova a objemný 
odpad za levnější skládkovací poplatek. Limit se každým 
rokem pro obce zpřísňuje. Pro rok 2024 je stanoven limit 
170 kg na občana těchto odpadů. Nižší sazba poplatku je 
500,-/tunu bez DPH, pokud však přesáhneme stanovený 
limit, bude sazba poplatku zvýšena na 1250,-/tunu bez 
DPH. Což už nejsou malé peníze. Žijeme v době, kdy už 
se poplatek na občana snižovat nebude, ale pokud budeme 
dávat co nejméně odpadu do komunálních popelnic, tak 
docílíme toho, že křivka zvyšování poplatku nebude tak 
strmá, když budeme dodržovat skládkovací limit. I když 
používáme motivační systém pro občany, tak v naší obci 
žije stále mnoho občanů, kteří vůbec netřídí a veškerý od-
pad končí v komunální popelnici. Je pravdou, že každým 
rokem se snažíme množství komunálního odpadu snižovat 
o pár tun, ale například v roce 2029 je limit pro levnější 
skládkovací poplatek stanoven na 120 kg výše uvedených 
odpadů na občana. Což už je opravdu málo. Tyto řádky by 
si měli číst hlavně ti občané, kteří komunálního odpadu 
produkují velké množství. Pokud někdo žije v domnění, že 
třídí a například čtyřčlenná rodina vyprodukuje za 14 dní 
120 l popelnici s komunálním odpadem, tak opravdu 
NETŘÍDÍ. Od roku 2024 bude prodloužen interval  

svozu komunálního odpadu na 1 x za 3 týdny. Víme, 
že některým se tento počin líbit nebude, ale opět to ve 
většině případů budou ti, kteří opravdu důsledně netřídí.  
A argumenty typu, že mi bude zapáchat popelnice, je dů-
kazem toho, že člověk netřídí. Na odpady, které v popel-
nici nějakým způsobem „pracují“ a posléze i „zavání“, 
ať jsou to zbytky jídla, rostlinné zbytky, máme po obci 
popelnice na gastroodpad. Patří do nich jak rostlinné, tak  
i živočišné zbytky. Takže pokud chci třídit, tak popelni-
ce na komunální odpad nemohou ničím „zavánět“. Je to 
opravdu jenom o tom, jestli chci nebo nechci. Komunální 
odpad už bude mít nejdelší interval pro odstranění. Ostat-
ního odpadu (papíru, plastu, bioodpadu či gastroodpadu) 
se lze zbavit dříve. Proto znovu apelujeme na všechny ob-
čany třiďte odpad. 

Děkujeme 

magnesia však roste s věkem. Vyšší dávky hořčíku  
potřebují zejména aktivní lidé a sportovci, těhotné ženy 
a senioři. Denní doporučená dávka slouží primárně 
jako orientační údaj, který není nutné dodržovat do  
posledního miligramu. Stačit by mělo konzumovat pestrou 
stravu, která je bohatá nejen na hořčík, ale také na ostatní 
minerály, vitamíny a další důležité látky. 
Orientační obsah hořčíku v potravinách;
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Jak z tabulky vyplývá, potraviny s vyšším obsahem kakaa, 
jako je kvalitní čokoláda a ořechy všeho druhu,  
obsahují nejvíc hořčíku. Důležitý je nejen obsah hořčíku  
a množství přijaté potraviny, ale i „využití“ hořčíku  
v těle člověka. Takže například vysoký obsah hořčíku  
v ovesných vločkách je zřejmě hůře využitelný než  
hořčík z ořechů. Pokud se týká využití hořčíku z minerá-
lek, tak cca z litru Magnézie se tělu dostává cca polovina 
(170 mg) potřeby hořčíku. 
 Obecně se vlašské ořechy rozlišují podle kvality  
skořápky na papíráky, polopapíráky a kameňáky. Tzv.  
kameňáky mají tvrdou skořápku, zarůstající do jádra  
a špatně se louskají. Nejkvalitnější jsou čerstvé  
ořechy. Vlašáky jsou ze všech ořechů nejvíce náchylné  
na žluknutí (vyšší obsah tuku) a chytání plísní. Jejich  
skladování po dobu více než 2 měsíců je poměrně náročné 
– vyžaduje zasušení pomocí teplého vzduchu či zavaře-
ní. Další praktickou možností je vyzrálé ořechy vylous-
kat, ještě vlhké v mlýnku na maso je rozemlít a potom na 
kamnech (na plechu rozestřené) je do různého „stupně“ 
vysušit, vložit do sáčků a zamrazit. Při jejich použití do 

„ořechové buchty“ lze denně přijímat až 100 g ořechu, 
takže asi polovinu denní potřeby hořčíku. Sběr spadlých 
ořechů má být průběžný, aby vyzrálé ořechy byly včas 
alespoň částečně vysušeny a předešlo se tak procesu  
žluknutí – plesnivění. 
 Vlašské ořechy, které ořešák produkuje, jsou velice  
výživné, neboť obsahují v průměru 70 % tuků, obsahují-
cích zejména velice zdravé nenasycené mastné kyseliny, 
18 % proteinů (bílkovin) a přibližně 3 % sacharidů (cukrů). 
Z mastných kyselin se jedná převážně o omega-3-mastné 
kyseliny, které pozitivně působí proti riziku aterosklerózy 
a jiných kardiovaskulárních chorob a podporují u dětí  
rozvoj mozku. Vyjma mastných kyselin obsahují také  
bohaté zdroje vitaminu E, B1 či B6. Celkově obsažené ži-
viny působí pozitivně na lidskou psychiku, jsou cenné pro 
zdravé vlasy, pokožku, nehty i sexuální potenci.
 Pokud se týká hořčíku, tak o tomto problému bylo  
dosti připomenuto, článek týkající se neurodegeneraci 
u skotu (BSE) a člověka (Alzheimer), viz Bludovan 
2016/1.

MVDr. Josef Hlásný, CSc.

Kronika hříšného kněze - Naďa Horáková
Poutavý historický román přibližující život 
české čachtické paní.

Navždy buď mou vévodkyní - Amalie Howardová
Jeho uklidňují čísla, ona miluje balet.
Dohoda, kterou spolu uzavřou, změní oběma život.

Runy osudu - Christina Courtenay
Odloučeni časem, spojeni osudem. Rozhodne se Linnea 
zůstat tam, odkud pochází, nebo raději začne patřit sem?

Kavárna ve Vídni-Marie Lacrosse
Jako dědička kavárny stojí mladá Žofie z Werdenfelsu 
na křižovatce mezi etiketou a sebeurčením.

Sudetenland-Leoš Kyša
Podmanivý příběh z alternativní reality - sametová 
revoluce ve světě, kde neproběhl odsun Němců.

Pod hladinou - Darcy Coates
Žádné světlo, žádný vzduch, není úniku… desítky metrů 
pod vlnami oceánu vyčkává hřbitov…

Kukačka - Camilla Lackberg
Staré hříchy vrhají dlouhé stíny - detektivní román.

Návrat mistra - František Niedl - historický román.

Anežka z Kuenringu - Hana Whitton
Osudová láska Přemysla Otakara II.

Lukostřelec - Paulo Coelho
Příběh o moudrosti stáří a o naplněném životě.

Vražedná krása - Jaroslava Černá - historické krimi.

Zásnubní prsten - Vlastimil Vondruška
Letopisy královské komory.

VYBÍRÁME Z NOVÝCH KNIH V BLUDOVSKÉ KNIHOVNĚ

Pět set mil od tebe - Jenny Cokganová - romantický román.

Bez lásky - Alice Osemanová
randění + sex = láska. Nebo to neplatí?

Nedokončený příběh - Rebecca Yarros
Kam vedou dosud nenapsané stránky jedné osudové lásky.

Na sudetských horách se nezpívá - Pavel Šuba
Příběh starého Sudeťáka z Bruntálska.

Vězeňkyně-B.A. Paris - klaustrofobický thriller, 
který vám vezme poslední zbytky dechu.

Falešné růže-Jessica S. Olsonová
Může dokonalý portrét zachránit lidský život?

Králický Sněžník a zlatá údolí v jeho stínu - Miroslav Kobza

Náhradník-princ Harry - životopis.

PRO DĚTI A MLÁDEŽ
365 Medvědích příběhů-Willeke Bakker 
Jeden příběh na každý večer.

Poníkova dobrodružství-Sam Verhoeven 
Veselý příběh pro opravdové fanoušky poníků a koní.

Kuna z Brna - Markéta Pilátová - spory mezi kunami.

Kordélie a kloboučníci Tamzin Merchantová 
Strhující příběh plný překvapení a dobrodružství.

Kordélie a Kreslozemci-Tamzin Merchantová
Vstup do divoké magie.
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Dne 7. prosince 2023 by se naše  
maminka a babička, paní 
Antonie Hrycajová,
dožila věku 85 let. S láskou vzpomínají 
dcery, zeť a vnoučata.

Dne 5. ledna 2024 uplyne již rok, co nás 
navždy opustila naše maminka, babička 
a prababička paní 
Josefa Krejčí
Dne 22. listopadu 2023 by se dožila 95 let. 
Děkujeme za tichou vzpomínku. Synové 
Lubomír a Jan s rodinou.

Tvé oči se zavřely a srdce přestalo bít.
My ale vzpomínky na Tebe stále 

budeme mít.
17. února 2024 by oslavila krásné
90. narozeniny paní 
Dana Hojgrová
V červenci loňského roku se nám vzdálila 
tam, kde je každý sám. Pro nás ale stále 
žije. Vzpomínají syn Rodan s rodinou  
a kamarádky Jana, Bláža, Lída, Alena  
a Maruška. Chybíš nám! Chybíš tady!

VZPOMÍNKA

KULTURNÍ A SPOLEČENSKÝ ŽIVOT 

Dne 28. února 2024 oslaví své 
80. narozeniny 

rodačka paní Marie SLÁMOVÁ.
Netřeba moře slov, netřeba řeky vět,
úmysl prozradí i malý skromný květ.

Jedno – dvě slovíčka,
maličkou kytičku,

co přesně
zapadnou,
do místa
v srdíčku.

Vše nejlepší přeji rodina SLÁMOVA.

Zimní rozjímání s aromaterapií
31.1 v 17.30h Kavárna Oranžerie Bludov
Přijďte si s námi doplnit energii vůněmi a silou éterických olejů do

krásného prostředí Kavárny v Oranžerii v Bludově. Zima se blíží k

Hromnicím, přibývá světla. Také se tak těšíte na jaro? Éterické oleje

nám pomohou podpořit imunitu, dobít baterky, připomenou letní slunce

a bylinky. A třeba načerpáme také novou In-spiraci :-) Z vámi

vybraných olejů si namícháte svoji voňavou inhalační tyčinku.

Srdečně Vás zve Hana Urbanová a Kavárna Oranžerie v Bludově

Svoje místo si rezervujte na tel. 776 365 932

Cena workshopu s namícháním vlastní inhalační tyčinky : 300Kč

délka workshopu 1,5 - 2 hodiny

Zimní rozjímání s aromaterapií
31.1 v 17.30h Kavárna Oranžerie Bludov
Přijďte si s námi doplnit energii vůněmi a silou éterických olejů do

krásného prostředí Kavárny v Oranžerii v Bludově. Zima se blíží k

Hromnicím, přibývá světla. Také se tak těšíte na jaro? Éterické oleje

nám pomohou podpořit imunitu, dobít baterky, připomenou letní slunce

a bylinky. A třeba načerpáme také novou In-spiraci :-) Z vámi

vybraných olejů si namícháte svoji voňavou inhalační tyčinku.

Srdečně Vás zve Hana Urbanová a Kavárna Oranžerie v Bludově

Svoje místo si rezervujte na tel. 776 365 932

Cena workshopu s namícháním vlastní inhalační tyčinky : 300Kč

délka workshopu 1,5 - 2 hodiny
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Našim spoluobčanům přejeme 
pevné zdraví, mnoho štěstí a radosti ze života!

Jubilanti

POZVÁNKA NA AKCE  POZVÁNKA NA AKCE  
V ÚNORU:V ÚNORU:
31.1. 17:30   Zimní rozjímání s aromaterapií /Kavárna v oranžerii/
3.2.   14:30   Karneval pro děti – šašek Viki  /KD/
3.2.   17:00   Tečky, kam se podíváš – vernisáž výstavy /oranžerie/
9.2.   20:00   Tradiční hasičský ples /KD/
13.2.   9:40   Přednáška S. Balík ml.: Jan Palach a Jan Zajíc – živé  
   pochodně protestující proti začínající normalizaci /ZŠ/
16.2. 20:00   Maškarní ples /KD/
18.2. 16:00   KPH: Petrof Piano Trio /kinosál KD/
29.2. 18:00   Miroslav Kobza: Králický Sněžník a zlatá údolí 
   v jeho stínu /kinosál KD/ 

V měsíci únoru oslaví  
významné životní jubileum:
Jan Snášel
Jiří Schön
Jaromír Krnoš
Miroslava Matysová
Miroslav Novotný
Miroslav Plhák
Aloisie Heděncová
Věra Příhodová 
Jiří Ston
Jiří Špaček
Marie Maturová
Zdenka Zatloukalová
Marie Směšná
Růžena Pavlů
Marie Slámová

Petrof Piano Trio, jak už název souboru napovídá, je  
spojeno s tuzemským výrobcem hudebních nástrojů.  
Založil jej v roce 2009 houslista Wihanova kvarteta Jan 
Schulmeister. Hudební těleso je rezidenčním souborem 
výrobce klavírů v Hradci Králové a od roku 2011 je 
současně ve stejné pozici na Mezinárodních interpretačních 
kurzech v Zábřehu na Moravě, kde jeho členové působí 
jako lektoři.
 Posluchači se tak mohou těšit na vystoupení pianistky 
Martiny Schulmeisterové, houslisty Jana Schulmeistera  
a violoncellisty Kamila Žvaka. Od svého vzniku tento 
komorní soubor vystupuje nejen na pódiích České  
republiky, ale i v mnoha evropských destinacích (Anglie, 
Wales, Francie, Itálie, Španělsko, Slovensko, Turecko).
 V současné době má soubor na svém kontě sedm CD 
(vydavatelství NIMBUS ALLIANCE a ArcoDiva), která 
obsahují klavírní tria od období klasického až po kom-
pozice 21.století (Haydn, Mozart, Beethoven, Schumann, 
Lalo, Mendelssohn, Bruch, Brahms, Čajkovskij, Dvořák, 
Suk, Janáček, Kukal, Rachmaninov, Franck). Jejich dva 
zvukové nosiče pořízené pro anglickou vydavatelskou 
společnost Nimbus (label Nimbus Alliance) byla velmi 
pozitivně oceněna kritikou v našich i zahraničních  
odborných časopisech (Hudební rozhledy, The Strad,  
Classical music, MusicWeb International ad.). 
 Členové souboru jsou pedagogicky činní na 
konzervatoři P. J. Vejvanovského v Kroměříži. Koncert 
se bude konat v neděli 18. února v 16 hodin v kinosále  
Kulturního domu Bludov. Vstupné činí 70 korun. 

BH
foto: www.kph-unicovsko.cz

KRUH PŘÁTEL HUDBY PŘIVÍTÁ 
SOUBOR PETROF PIANO TRIO

JUNÁK – svaz skautů a skautek ČR
středisko Františka Pecháčka Bludov

si Vás dovoluje pozvat na přednášku děkana  
Fakulty sociálních studií Masarykovy univerzity

prof. PhDr. Stanislava Balíka, Ph.D.

PETROF PIANO TRIO

Nedele 18. 2. 2024 v 16.00 hodin
 v kinosále Kulturního domu Bludov
ˇ

Jan Palach a Jan Zajíc – živé pochodně  
protestující proti začínající normalizaci

Kdy: v úterý 13. února 2024 od 9:40 
Kde: základní škola, nová budova, 1. patro

Přednáška se uskuteční jako připomenutí  
si smutného výročí

„Vítězného února 1948“
Všichni jste srdečně zváni



Králický Sněžník a zlatá údolí v jeho stínu – tak se  
jmenuje další kniha zábřežského spisovatele, rozhlasového 
redaktora, fotografa a hudebníka Mirka Kobzy. Novou 
publikaci představí autor v rámci besedy v Kulturním 
domě v Bludově ve čtvrtek 29. února v 18 hodin. 
 Spolu s knižní novinkou zamíříme do historie  
i současnosti třetího nejvyššího pohoří ČR, kde se setkávají 
rozvodí tří moří a pramení zde řeka Morava. Do kraje 
obestřeného množstvím legend a pověstí, které sahají až 
před první písemné zmínky o této oblasti. 
 Ve stínu těchto hor se v horských údolích putovalo za 
vzácným jantarem, dobývaly se zde drahé kovy, ozdobný 
mramor i černá tuha. Z práce místních lidí se tuhé stonky 
lnu proměňovaly v to nejjemnější plátno, drsný písek  
v průzračné sklo a množství dřeva v nejjemnější papír. Je 
to kraj drsný, stejně jako lidé, kteří zde žili a žijí. 
 A právě o tomto kraji Mirek Kobza píše v knize, která 
není turistickým průvodcem, ale vyprávěním poutníka 
procházejícího krajinou a vstřebávajícího zážitky jejich 
obyvatel i své vlastní. 

BH

MIROSLAV KOBZA PŘEDSTAVÍ SVOU 
NOVOU KNIHU
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Kulturní dům Bludov pořádá zájezd
 pro děti a doprovod

Muzeum letecké  
a pozemní techniky Vyškov

a
Dinopark Vyškov

Sobota 4. května 2024
 odjezd v 8.00  od Kulturního domu Bludov

Děti  500.- Kč, dospělí 600.- Kč
/vstupné do muzea a Dinoparku, cesta autobusem/

Přihlášky v KD Bludov

Rituály evropských královských rodů budou tématem  
letního semestru Virtuální univerzity třetího věku. Kurz 
se zabývá nejdůležitějšími životními událostmi, jako 
jsou třeba narození, svatby, rozvody či smrt, spojenými  
s evropskými královskými rody 19. a 20. století. Pozornost 
je věnována nejen královských rodinám, o kterých jsme se 
učili v dějepisu, případně jsou dnes a denně v hledáčku  
i našich novinářů a televizních štábů, ale i těm pro nás 
méně známým.
 Vzdělávat se mohou osoby se statutem důchodce nebo 
invalidní důchodce bez rozdílu věku. Studijní poplatek  
činí 400 korun. Videopřednášky budou probíhat od úterý 
6.2.2023 od 14:30 hodin jednou za 14 dní po 1,5 hodinách 
v obecním klubu. Kurzovné činí 400 korun. 
 Pokud senior absolvuje šest kurzů, je pozván na 
slavnostní promoci do auly ČZU v Praze, kde obdrží 
Osvědčení o absolutoriu Univerzity třetího věku. Zájemci 
o studium se mohou už nyní hlásit přímo v Kulturním 
domě Bludov. 
 Podle motta této výuky přichází vzdělání za seniory 
přímo do místa jejich bydliště. Proto ve spolupráci  
s Provozně ekonomickou fakultou České zemědělské  
univerzity v Praze vznikají v regionech a obcích 
konzultační střediska, kde se mohou zájemci vzdělávat  
v různých oblastech. 

ZÁJEMCI SE MOHOU HLÁSIT:
- osobně v kanceláři KD Bludov
- e-mailem kulturni.dum@bludov.cz
- telefonicky 583 238 177

VIRTUÁLNÍ UNIVERZITA TŘETÍHO VĚKU PROVEDE 
ÚČASTNÍKY RITUÁLY KRÁLOVSKÝCH RODŮ
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UDÁLO SE

MŠ BLUDOV

MIKULÁŠ V MATEŘSKÉ ŠKOLE
Dne 5.12.2023 při svých pochůzkách nezapomněl na děti 
v mateřské škole Mikuláš se svou družinou (poděkování 
patří žákům ZŠ Bludov a paní učitelce Natálii  
Navrátilové).
 Některé děti se na jeho příchod těšily, jiné měly obavy, 
co na ně všechno Mikuláš ví a jak to dopadne. A jak to 
dopadlo? Po příslibu polepšení děti zazpívaly písničky, 
řekly básničky, zatančily taneček a andělé jim pak rozdali 
balíčky dobrot, které děti hned ochutnaly. Na památku si 
ještě všichni udělali společnou fotku.

Miroslava Kulhajová
foto: archiv MŠ Bludov

„PŮJDEM SPOLU DO BETLÉMA…“
V tomto duchu se neslo vánoční vystoupení našich dětí.  
O první adventní neděli zahrály lidem u OÚ Bludov  
příběh o narození Ježíška. Později potěšily se stejným 
programem i seniory v Penzionu Chráněného Bydlení 
a návštěvníky v Zámecké Oranžerii.  Za svůj herecký  
a pěvecký výkon byly oceněny velkým potleskem  
a drobnými dárečky.

Za kolektiv MŠ
Bednářová Věra, DiS.

PŘEDADVENTNÍ TRHY V MŠ
V úterý 28. listopadu v Kulturním domě Bludov proběhly 
„Předadventní trhy“ naší mateřské školy. První roky byly 
trhy pořádány přímo v MŠ, ale pro vysokou návštěvnost 
jsme je  druhým rokem pořádali v KD Bludov, který 
poskytuje dostatek prostoru pro všechny návštěvníky.  
Tímto děkujeme zaměstnancům KD za vstřícnost  
a celoroční spolupráci.
 Každým rokem společně s dětmi vybereme, jak 
využijeme případný výtěžek z celé akce. Letos jsme se  
s dětmi dohodli, že výtěžek bude věnován Sjednocené  
organizaci nevidomých a slabozrakých ČR  –  SONS.  
Na tuto myšlenku nás přivedla letní návštěva asistenčního 
pejska a jeho majitelky, která se SONS spolupracuje  
a vysvětlila nám, jak velkým přínosem je asistenční pes 
pro nevidomé. Velkým překvapením pro nás byla suma, 
jakou je potřeba získat pro výcvik jednoho pejska. 
 Hned v září začaly přípravy na trhy, podíleli se všichni– 
děti, zaměstnanci školy, rodiče, prarodiče, protože výrobků 
musí být dostatek a také velký výběr 😊. A tak všem 
rodičům a prarodičům, kteří se zapojili do tvoření, také 
děkujeme. Výrobků bylo opravdu hodně a byly rozmanité, 
návštěvníci zde mohli najít širokou škálu vánočních  
ozdob, adventních věnců, svícnů, ale také mnoho dalšího.
 V průběhu měsíce listopadu jsme se dozvěděli  
informaci, že Dominik z Bludova asistenčního psa  

Beeho získal a nyní potřebuje pomoc s finančním zajištěním 
výcviku. Trhy měly letos velký úspěch a podařilo se nám 
pro Dominika získat výtěžek v celkové výši 32 100,- Kč. 
Přejeme Dominikovi, aby se svým Beem zažil hodně  
krásných chvil a aby mu co nejvíce usnadnil jeho 
každodenní činnosti.
 Jsme moc rádi, že jsme mohli přispět na dobrou věc, 
že se tolik spoluobčanů Bludova i ostatních návštěvníků 
setkalo a celou akci podpořili.

Za kolektiv MŠ Mgr. Kateřina Nétková



MIKULÁŠ V MŠ A ZŠ
Jako každý rok i letos se družina Mikuláše vydala do 
místní školky. Zavítala postupně do všech školičkových 
tříd. Někde potkala samé hodné a šikovné děti, které se 
nemusely čertů vůbec bát, jinde bylo potřeba se s čerty 
dohodnout na polepšení a před Mikulášem slíbit, že tomu 
dostojí. Na to si musely s Mikulášem plácnout. Pokud 
bylo dítě hodné, dostalo od andělů hvězdičku. Když zlo-
bilo (neuklízelo si hračky, nedělilo se s kamarády nebo 
nechtělo ve školce jíst), tak jej čerti zamazali. Nakonec ale 
všechny děti zazpívaly krásné tematické písničky a i čerti 
měli slitování, tak si nikoho do pekla neodnesli. Navíc od 
andílků dostaly balíčky s odměnou. Paní učitelky byly tak 
hodné, že celé družině připravily občerstvení, aby měla 
sílu se přepravit na základní školu. Tam to už bylo horší. 
Kniha hříchů byla mnohdy popsána tolika nešvary, že se 
Mikuláš nestačil divit. Děti se neučí, neposlouchají paní 
učitelky, křičí, nechovají se pěkně v jídelně, nejsou hod-
né na spolužáky. Občas také vyklouzne sprosté slovíčko. 
Tady už čerti museli zasahovat častěji. Někdy se snažili 
zlobivé žáky i odnést do pekla, ale to pak přiskočila paní 

ZŠ BLUDOV
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OCENĚNÍ OLOMOUCKÉHO KRAJE ZA PŘÍNOS 
V OBLASTI ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ
Olomoucký kraj každoročně vyhlašuje Ceny za přínos  
v oblasti životního prostředí, je to ocenění a zviditelnění 
pro ty, kterým na životním prostředí záleží. 
 Naší mateřské škole na životním prostředí záleží 
hodně, až tak, že se environmentální vzdělávání dostalo 

do každodenní práce s dětmi, prolíná se celým školním 
vzdělávacím programem „Já a svět“.
 Ovšem, že dostaneme v létě zprávu, že jsme nomi-
nováni na získání Ceny Olomouckého kraje za přínos  
v oblasti životního prostředí, to jsme vůbec nečekali  
a bylo to pro nás obrovské překvapení. Kdo nás nominoval, 
to stále nemáme tušení, ale za to, že někdo navrhnul naši 
MŠ, mockrát děkujeme. Je to pro nás skvělý pocit, když 
víme, že si naší práce někdo tak moc váží.
 Naše MŠ byla nominována za kategorii Cena za 
významný počin v ochraně životního prostředí – právnická 
osoba. Bylo nominováno několik právnických osob, ze 
kterých bylo vybráno pět finalistů a této mety se nám 
podařilo dosáhnout. První cenu jsme nakonec nezískali, 
přesto jsme získali trofej finalisty a uznání za naši práci. 
Máme velkou radost a budeme dále pracovat tak, abychom 
děti vedli k úctě k přírodě, její ochraně a k uvědomění, jak 
moc je pro život nás lidí příroda důležitá.

Za kolektiv MŠ Mgr. Kateřina Nétková

třídní učitelka a rvala se s čertem, že prý dohlédne na  
jejich polepšení. Tak nakonec čerti odcházeli s prázdnou.  
V mnohých třídách také zazněly krásné písničky  
a básničky a žáci si zasloužili nějaké to mlsání. Tak se 
všichni snažte být hodní, ať Mikuláš v příštím roce knihu 
hříchů nepotřebuje!           
  Natálie Navrátilová
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WOCABEE ŠAMPIONÁT
Moderní technologie jsou součástí našeho života, ať už 
jsme jejich fanoušky, či ne. Jinak tomu není ani při studiu. 
Někdy je užitečné vzít do ruky telefon a vybrat v něm  
aplikaci, která je pro nás jednak zábavná, ale i přínosná.  
A tak jsme zdarma vyzkoušeli měsíční jazykovou hru 
Wocabee, která byla naší škole nabídnuta. Děti se pomocí 
svých kódů přihlásily do virtuálních tříd, kam jsem jim 
postupně nahrávala tematické balíčky slovní zásoby  
k procvičení. Aplikace, která využívá umělé inteligence, 
nejprve s dětmi slovíčka procvičovala jednoduchými 
úkoly, pak měly možnost si své znalosti prověřovat  
v různých variantách kvízů. Vše bylo doprovázeno zvuko-
vou nahrávkou správné výslovnosti, kterou si děti mohly 
také prozkoušet pomocí nahrávek svého hlasu. Za pravi-
delné procvičování a plnění úkolů pak děti sbíraly body. 
Své pořadí mohly průběžně kontrolovat v žebříčku třídy. 
V rámci celostátní soutěže o největší průměrný počet 
bodů na žáka ve třídě pak v okresním kole žáci III. B 
obsadili krásné 7. místo, žáci III. A pak místo 12. Jejich 
soutěživého ducha jsem se rozhodla podpořit i já, a tak 
vznikl náš ročníkový šampionát. Deset nejlepších žáků 
bylo oceněno. Přední příčky obsadili:
1. místo Teodor Kulhaj
2. místo Ivo Pospíšek
3. místo Laura Polešenská
Za největší úspěch celé této naší společné cesty za  
objevováním užitečných aplikací však pokládáme 
především to, že obě třídy dosáhly v průběžných testech 
z anglického jazyka výborných výsledků. Někteří z žáků 
se následně rozhodli si aplikaci zakoupit a i nadále tímto 
způsobem bystřit své dovednosti. Děkujeme za spolupráci 
s organizací soutěže obci Bludov, Pradědovu dětskému 
muzeu, Šumperskému venkovu, a především pak  
ochotným a dobrosrdečným rodičům a přátelům školy.
     Zdeňka Kulhajová

NA VLNÁCH NÁLAD A POCITŮ 
Napnout plachty, upevnit lana, vyplouváme! A tentokrát 
za dalším dobrodružstvím v hodině angličtiny. Děti se 
převlékly do tematických kostýmů, aby poměřily své 
vědomosti v rozličných pirátských zkouškách. Hned na 
úvod se přenesly do pomyslné putyky, kde probíhal ná-
bor posádky. Piráti v dobré náladě tančili, a vždy když 
hudba přestala hrát, zavolal kapitán, jakou náladu mají. 

Setkali jsme se tak s hladovými, žíznivými, nemocnými, 
osamělými, ale i s těmi naštvanými piráty, jejichž bojový 
křik otřásal celou školou. Jakmile byly pirátské lodě obsa-
zeny, došlo k prvním bitvám. Veslující piráti v pravidelném 
rytmu odříkávali anglické otázky: „How are you?“, na něž 
jim jejich protivníci odpovídali dle zadání. Když některá 
z lodí zaváhala, či vypadla z rytmu, vybrali ostatní piráti 
toho, kdo veslovat přestává a ve hře je umlčen. Úspěšně 
se tak podařilo od vesel vyřadit hned několik lodí. Pak 
se celé loďstvo ocitlo v neznámých vodách a nezbývalo, 
než se vydat na průzkum. Za pomoci dalekohledů tak děti  
objevily „Sad island“, na kterém všichni plakali, „Excited 
island“, kde obyvatelé nadšením skákali vysoko do vzdu-
chu, ale třeba i „Scared island“, ze kterého s úděsem na tváři 
raději rychle odpluli pryč. Co by to bylo ale za pirátskou  
výpravu bez pokladu. O jeden takový se i bludovští piráti 
utkali v bitvě, v níž nebylo vůbec jednoduché uspět. Lodě, 
které už po dlouhé plavbě byly, samá díra, potřebovaly od 
svých pirátů přidržovat stěžně. Avšak každá loď vyslala 
na souboj vždy jednoho z posádky, který změřil své  
dovednosti s protivníkem. Ten, který zvládl rychleji  
z písmen složit zadané slovo zvítězil a vrátil se na loď, 
poražený zůstal na moři a už nemohl své lodi pomoci. 
Ta z lodí, která se bez podpory potopila jako první, pak  
svou bitvu prohrála. Posádka vítězné lodi se následně  
radovalaze sladkého pokladu. A my se opět můžeme  
radovat z velmi povedeného výkonu třeťáčků a za jejich 
nadšení a studijní výsledky je velmi pochválit!
     Zdeňka Kulhajová

POMŮCKY „ŠITÉ“ NA MÍRU
Během výuky anglického jazyka se velmi často využívají 
k nácviku slovní zásoby takzvané „flashcards“, což 
jsou karty s obrázky dle probíraného tématu. Metod, 
jak s těmito pomůckami pracovat, je opravdu mnoho, 
společným drilem počínaje a u žáků velmi oblíbenými 
TPR (total physical response) hrami konče. Tentokrát 
jsme si společně vyrobili výukové karty přesně na míru. 
Děti dostaly za domácí úkol vyfotit se v kostýmu, či  
v prostředí, které ztvárňuje vybranou profesi. Jejich  
fotografie byly poté použity při přípravě na následující 
hodinu. Za využití digitálních nástrojů, jako jsou kvízy, 
křížovky, anagramy a doplňovačky pro ně bylo připraveno 
zábavné procvičování slovní zásoby. V závěru hodiny si 
děti ve skupinách zahrály i pexeso a kvarteto s vlastními 
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MIKULÁŠSKÝ VOLEJBAL
Tak jako každý rok i letos proběhl další ročník volejba-
lového turnaje pro rodiče dětí a přátel naší školy. Ve středu 
6. 12. 2023 jsme se sešli v tělocvičně už po patnácté. 
Turnaje se zúčastnil nečekaně velký počet hráčů. Proto 
jsme se rozdělili do pěti družstev. Vybrali jsme vždy dva 
mužské zástupce do každého družstva a ti si vylosovali 
podle barev své spoluhráčky do týmu. Hrály se vždy dva 
zápasy do patnácti bodů na dva vítězné míče. Výsledky se 
průběžně zapisovaly do tabulky. Po odehrání všech zápasů 
každý s každým jsme přistoupili k vyhodnocení.
 Tento rok se sešli skvělí hráči, kteří podávali vynikající 
výkony. Všechny zápasy byly velmi vyrovnané, výměny 
dlouhé a všichni chtěli proměnit každý míč ve svůj 
prospěch. Začalo se hrát v 17:00 hodin a poslední zápas se 
odehrál před 22:00 hodinou.
 Poděkování patří všem místním hráčům, ale také 
hráčům z blízkého okolí – ze Zábřehu a Šumperka, kteří 
přišli podpořit svou účastí letošní ročník. Věříme, že 
se jim u nás líbilo a příští rok se znovu opět sejdeme  
a zahrajeme si tak skvělý volejbal jako letos. Šestnáctému 
ročníku zdar!!!
   Irena Dokoupilová a Blanka Pavelková

NAŠI MALÍ KUCHTÍCI
Dobré jídlo je zdrojem dobré nálady. Při jeho přípravě  
se člověk odreaguje a zbaví se stresu.
 To už stihly zjistit děti, které letos navštěvují kroužek 
Kuchtíci. Za první pololetí se společně naučily spoustu 
věcí. Vědí, že před začátkem vaření je potřeba umýt si 
ruce. Umí nakrájet různé druhy zeleniny nebo ovoce, 
pomocí váhy nebo odměrky dokážou odvážit potřebné 
suroviny, na struhadle nastrouhají sýr, jablka, mrkev nebo 
čokoládu. Hravě si poradí s vařečkou nebo válečkem, ale 
nebojí se ani použít mixér, šlehač nebo kuchyňský robot. 
Už vědí, že nádobí se samo nikdy neumyje, proto se  
snaží udržovat pořádek i během vaření.
 Za necelých pět měsíců v kroužku jsme společně 
připravili různé dobroty. Dělali jsme pomazánky a jedno-
hubky, pekli jablečný štrúdl, pizzu nebo muffiny, pletýnky 
z bramborového těsta, strašidelné halloweenské prsty  
nebo svatomartinské rohlíčky. Před Vánocemi jsme pekli 
voňavé perníčky a smažili řízky s bramborovým salátem.  
Zatím nejsložitější byla příprava pravého sushi. Kuchtíci 
to ale zvládli na jedničku a jako bonus se někteří z nich 
naučili jíst čínskými hůlkami!
 První pololetí uteklo jako voda a my už se těšíme,  
jakými recepty zaplníme náš kuchařský deník v tom 
druhém.
     Hana Tomanová

fotkami. Na vítěze pak čekala velmi atraktivní odměna – 
získal toto pexeso jako památku a vlastní domácí pomůcku  
k procvičování. Děkujeme všem zúčastněným rodičům za 
spolupráci a kreativitu.

Zdeňka Kulhajová
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AT THE DOCTOR´S
Nebojte se! Nebyla vyhlášena další chřipková epidemie, 
ani Covid nás naštěstí netrápí. To my jenom trénujeme 
angličtinu. Ve čtvrtém ročníku jsme se v uplynulých 
týdnech naučili pojmenovat nejběžnější nemoci, které 
nás mohou zastihnout třeba i v zahraničí, proto je dobré 
umět vyjádřit anglicky, co nás zrovna bolí a jak se cítíme. 
Všechna tato onemocnění si žáci zafixovali také díky 
aktivizačním metodám, kdy jsme neváhali do učebního 
procesu plně zapojit pohyby našeho těla a díky nim 
svůj aktuální zdravotní stav lépe vystihnout a také si ho  
zapamatovat. Součástí přípravy na modelové situace  
u lékaře v ordinaci bylo také správné porozumění jeho 
doporučením. Když vše žáci důkladně nacvičili, rozdělili 
se do skupinek, ve kterých měli za úkol sehrát krátké 
situační scénky na téma: „U lékaře“. Výuku angličtiny 
jsme tentokrát propojili s informatikou tím, že žáci 
navíc dostali za úkol svá představení natočit na tablety. 
Někteří byli v této činnosti opravdu velmi zdatní, dokonce  
zvládli pořízená videa i sestříhat. V závěru hodiny pak 

následovala přehlídka vzniklých krátkých filmů a společné 
zhodnocení jejich výkonu. O své čtvrťáky už strach mít 
nemusíme, všichni z nich už by se u lékaře domluvili 
anglicky velmi obstojně. Tak jim jen popřejeme, aby to 
nikdy nebyla potřeba.

Zdeňka Kulhajová
foto: archiv ZŠ Bludov

Před adventním časem za hojné účasti byla zahájena  
výstava Zvony, zvonky, zvonečky. Ještě předtím než 
samotná výstava započala, byla uctěna památka p. Karla 
Adama minutou ticha. Díky jeho spolupráci s přáteli,  
zejména p. Ing. Josefa Baslara, byla veškerá iniciativa 
všech zvonů stvrzena na poštovních známkách s motivem 
Bludova. 
 Na výstavě byly promítnuty zvony nejen z Bludova, 
ale také zvony z katedrály sv. Víta, Vojtěcha a Václava. 
Nejstarší zvon sv. Štěpán a Marie z roku 1490 na Praze 
2 a také zvon 9801 na pražské Náplavce. Všechny tyto 
zmíněné zvony jsem měl možnost vidět zblízka a také si 
na ně zazvonit.
 Po přednášce nastal hlavní bod výstavy a to požehnání 
zvonu Marie bludovským duchovním Ottou Sekaninou. 
 Touto cestou bych chtěl poděkovat pí. Bc. Barboře 
Hauškové za myšlenku celou tuto expozici uskutečnit. 
Dále děkuji p. Ing. Pavlu Stonovi za úvodní slovo,  
P. Mgr. Ottu Sekaninovi za požehnání a také p. Mgr. Radku 
Rejškovi za obohacující přednášku. 
 Velké díky náleží zvonařství v Brodku u Přerova, 
konkrétně pí. Leticii Vránové – Dytrychové za vypůjčení 
zvonů a uměleckých děl. Nesmím opomenout poděkovat 
mým bludovským bratrům hasičům, kteří drželi čestnou 
stráž u zvonu Marie a podíleli se na odvozu a instalaci 
některých zvonů. Nejtěžší zvon vážil 120 kg, některé  
zvony až 80 kg až po ty nejmenší pouze do ruky.
 Obrovské poděkování přísluší také p. Tomáši  
Kobzovi, který se prezentoval svým pivovarem a byla 
možnost ochutnat jeho výborné pivo Pale lager 12. 
Dále také mé švagrové Jarmile Březinové za vynikající 
koláčky a celému kulturnímu domu za občerstvení, včetně  
aktivity Sboru pro občanské záležitosti. 

OHLÉDNUTÍ ZA VÁNOČNÍ VÝSTAVOU ZVONY, ZVONKY, ZVONEČKY

 Poslední poděkování se týká celé mé rodiny a přátel, 
kteří mi přinesli originální dárky v podobě zvonů a také 
všem, co měli možnost celou tuto výstavu prožít a podílet 
se na ní se mnou.
 Dovolte mi, abych popřál všem čtenářům našeho  
Bludovanu hodně štěstí, zdraví do roku 2024 a spoustu 
dalších akcí, na kterých se můžeme potkávat. 
  Dušan Březina 

foto: Eliška Březinová, Josef Baslar
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Vážení občané, ráda bych vám jménem Charity Šumperk 
poděkovala za finanční dar 14 065 Kč, který byl získán 
v průběhu adventních koncertů ve vaší obci. Výtěžek  
z adventních koncertů poputuje na podporu a rozvoj  
terénních služeb Charity Šumperk, zejména mobilní  
paliativní péče. Péče, která umožňuje umírajícím poslední 
týdny, dny života strávit mezi svými blízkými, a to doma, 
tam, kde je všem nejlépe. 
 Děkuji vám za podporu této služby, kterou vnímám 
jako službu nepostradatelnou v péči o člověka jako  

Dne 23. prosince 2023 proběhlo tradiční Zpívání u stromu,  
kde bylo možno přispět na pomoc lidem zasaženým  
tragédií na FF UK. Celkem se na tento účel vybralo  
9.178 Kč, které jsme obratem odeslali Nadačnímu fondu 
Univerzity Karlovy. Stejně tak bylo možno na této akci 
podpořit i obnovu kostelíčka Božího Těla, o který náš 
spolek pečuje. Zde se sešlo celkem 16.537 Kč. Opět  
veliké díky! Vážíme si vaší štědrosti a zároveň děkujeme  
i našim milým podporovatelům Palírně Bludov  
a restauraci Bludoveček. Poděkování patří také partnerům 
této akce, Obci Bludov a rodině Mornstein-Zierotin. 

Během silvestrovského odpoledne se náš spolek také 
zúčastnil desátého ročníku otužileckého memoriálu 
ve Vlčím dole. Návštěvnost byla opravdu krásná. Na  
obnovu kostelíčka Božího Těla tak dorazila částka  
18.381 Kč. Výborným moštem nás podpořil dárce Palírna 
Bludov. Spolu se svařákem jsme ho nabízeli všem, kdo 
se chtěli při pohledu na odvážné plavce zahřát. Něco 
sladkého k zakousnutí pak dodala Kavárna v oranžerii. 
Děkujeme také bludovským otužilcům v čele s Pavlem 
Schauerem, kteří tuto tradiční akci každoročně pořádají  
a přizvali nás k účasti. 

Autor: Karel Směšný 
foto: Spolek pro Kostelíček Božího Těla

ADVENTNÍ KONCERTY V BLUDOVĚ PODPOŘILY SLUŽBY CHARITY ŠUMPERK

PROSINCOVÉ AKTIVITY SPOLKU PRO KOSTELÍČEK BOŽÍHO TĚLA

takového. Děkuji vám také za to, že máte důvěru v naši  
organizaci, když využíváte sociálních a zdravotních služeb 
k zajištění domácí péče o své nejbližší.
 S přáním všeho dobrého do nového roku, Jana 
Holubářová, ředitelka Charity Šumperk.
 Podrobnosti o našich službách a dalších aktivitách  
najdete na www.sumperk.charita.cz

foto: Josef Baslar
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Cena Křesadlo je již 13 let udělována dobrovolníkům, 
kteří věnují svůj volný čas a energii veřejně prospěšné 
činnosti a nezištné pomoci. Nominaci navrhuje veřejnost 
a organizace a spolky zabývající se oceňovanou činností 
v sedmi kategoriích (sociální služby, zdravotnictví,  
dobrovolní hasiči,…). Roman Procházka obdržel cenu  
v oblasti ochrana přírody a ekologické aktivity.
 Přítel Roman Procházka (nar. 18.11.1943) se 
dlouhodobě věnuje ochraně přírody. Před více než 40 lety 
se aktivně podílel na založení nově vznikajících základních 
organizací Českého svazu ochránců přírody v Jeseníkách 
a na Šumpersku. Je členem základní organizace ČSOP 
Bludov. V roce 2008 se podílel na zřízení naučné stezky 
„Bludovská stráň“. V roce 2023 zde byly úplně obnoveny 
informační tabule, jejichž nové texty zajišťoval  
Roman Procházka spolu s dalšími členy ZO ČSOP Bludov.  
K naučné stezce byly vydány informační letáky „Bludovská 
stráň“, jichž je autorem. Publikaci s názvem „Květena 
okolí Bludova“ (vydala opět ZO ČSOP Bludov) obsahuje 
desítky fotografií rostlin vyskytujících se v naší přírodě 
v nejbližším okolí. Fotografování, především přírody, je 
dalším celoživotním koníčkem Romana Procházky. Zajímá 
se o orchideje rostoucí volně v přírodě (je také členem 
Orchidea Klubu Brno). Za orchidejemi cestoval po celé 
Evropě a severní Africe. Opět péčí ZO ČSOP Bludov byly 
následně vydány odborné publikace „Poznejte evropské  
orchideje podle květu“ a „Orchideje okresu Šumperk  
a jeho okolí“, jichž je autorem spolu s paní Janou Holinko-
vou.
 Mimo průzkumnou a publikační činnost se Roman 
Procházka samozřejmě zúčastňuje a spolupořádá akce 
na ochranu přírody jak s domovskou organizací, tak  
i ostatních ochranářských spolků.

ROMAN PROCHÁZKA – DRŽITEL CENY KŘESADLO 2023

 Ceny Křesadlo byly slavnostně předány v prosinci 
2023 v Arcibiskupském paláci v Olomouci za účasti 
významných osobností dobrovolnických organizací,  
Krajského úřadu i arcidiecéze Olomouc.
 Blahopřejeme Romanovi k získání ocenění a do dalších 
let hodně zdraví a úspěchů ve společné práci pro naši  
krásnou přírodu.
 Za Základní organizaci Českého svazu ochránců 

přírody v Bludově Ing. Milan Klimeš, předseda
foto: archiv autora
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V pátek 12. ledna 2024 se konal v místním kulturním 
domě již 19. obecní ples. Nutno podotknout, že letos  
s rekordní účastí 240 platících. Hudebně nás plesem 
bravurně provedla kapela Brodway. V průběhu celého 
večera byly ke zhlédnutí 3 taneční vystoupení – první  
vstup patřil zábřežským mažoretkám, další dva vstupy  
pak tanečnímu páru Adam Chytil a Nikola Saňáková,  
kteří nás provedli ukázkami standardních i latinsko-ame-
rických tanců. O poslední vstup se postaral Šermířský 
spolek Šumperk se svojí fascinující lihgt show. Všem  
vystupujícím tímto velmi děkujeme za zpestření plesu.
 Nutno však poděkovat také všem sponzorům, kteří 
podpořili ples nejen finančně, ale i věcnými dary, a tak 
tombola byla opět velmi bohatá.
 Velký dík patří také organizátorům a dobrovolníkům, 
kteří se na přípravě a realizaci celé akce podíleli, neboť 
bez nich by se ples neobešel.
 Dovolíme si závěrem konstatovat, že 19. obecní ples  
se vydařil ke spokojenosti všech, hlavně pak návštěvníků, 
jak je patrné z jejich následných pochvalných reakcí.
 I v příštím roce se na vás budeme těšit na jubilejním 
20. obecním plese.

Za organizátory
Gabriela Flašarová

foto: archiv obec Bludov

19. OBECNÍ PLES V BLUDOVĚ
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Mikuláš Drábek

Viktorie Bínová

Julie Smyčková

Patrik Kocourek

Marek Srb

Tereza Horníčková



ROZHOVORY SE ZAJÍMAVÝMI LIDMI Z BLUDOVA ČI S BLUDOVEM SPOJENÝMI I.

Dětská lékařka MUDr. Hana Všetečková
Tímto číslem Bludovanu otevíráme novou rubriku, kdy budeme 
snad v každém čísle přinášet rozhovor se zajímavými lidmi,  
kteří v Bludově žijí či jsou s ním nějakým způsobem spojeni.
 Začínáme rozhovorem s člověkem, s nímž přichází do  
kontaktu téměř každý Bludovák vzápětí po narození už čtyři 
desetiletí. S usměvavou a laskavou dětskou lékařkou  
MUDr. Hanou Všetečkovou, která v letošním roce oslaví  
kulaté životní jubileum.

Paní doktorko, řeknete nám něco o svém dětství a mládí?
Narodila jsem se v Praze v nemocnici na Bulovce na sv. Jana 
Křtitele, L.P.1954. Zde pracovala již moje maminka jako  
zdravotní sestra, možná již toto předurčilo můj vztah ke zdra-
votnictví. :-) Po rozchodu rodičů v mém jednom roce jsme  
se přestěhovaly s maminkou do Jindřichova Hradce, kde žila 
matčina matka a bratr s rodinou.
 V malebném jihočeském městě obklopeném rybníky a lesy 
jsem prožila krásné dětství. V letech 1960-1969 základní škol-
ní docházka, v září 1969 jsem nastoupila do Gymnázia Vítěz-
slava Nováka v Jindřichově Hradci. Tento ústav má dlouhou  
historickou tradici, sahá až do roku 1595, učil zde Bohuslav  
Balbín... 
 Své zájmy jsem dělila mezi hru na klavír a recitaci, v té době 
ještě existovalo dělení na humanitní a přírodovědné třídy,  
takže humanitní „byla moje“. Po maturitě v roce 1973 jsem byla 
přijata na Lékařskou fakultu UP v Olomouci, směr všeobecné 
lékařství, promovala jsem v červenci 1979. 

Jaké bylo Vaše první lékařské působiště?
Od srpna 1979 jsem nastoupila jako sekundární lékařka na  
dětské oddělení nemocnice v Šumperku. Tak jsem se objevila  
z jižních Čech v podhůří Jeseníků. Během studia jsem se  
seznámila se svým budoucím manželem. V roce 1981 se nám 
narodil syn. V další profesní dráze jsem získala specializaci  
v oboru pediatrie v dubnu 1983.

Kdy jste do Bludova jako dětská lékařka přišla?
Mým prvním působištěm praktického pediatra se stal v dubnu 
1983 Bludov. Byla jsem požádána tehdejším primářem dětského 
oddělení MUDr. Bukvou o zástup za nemocného MUDr. Miloše 
Sitaře, který v té době působil jako obvodní pediatr v Bludově. 
Vzhledem k nenadálému úmrtí pana doktora se z dočasného  
zástupu stal Bludov mým domovským pracovištěm doposud. 

Takže už to je přes čtyřicet let... Ošetřujete už vnoučata  
některých svých prvních dětských pacientů. Jak se podle Vás 
jednotlivé generace mezi sebou liší?
Ano, je to vskutku tak, rukama mi procházejí vnoučata mých 
prvních pacientů. Děti jsou stále stejně dětmi, krásnými,  
milými, tolik zranitelnými při nemoci a tolik vděčnými, když 
jsou zdravé. Bez přetvářky, s důvěrou k mojí osobě lékařky,  
která jim pomůže – alespoň to tak cítím.

Co se v Bludově za dobu Vašeho působení nejvíc změnilo?
Je to dnes materiálně skvostně opravená lázeňská obec, šeď  
minulého století odešla.

Co Vás na Vaší práci nejvíc baví?
I když nejsem bludovským rezidentem, mám mnoho přátel  
mezi obyvateli Bludova, s mnohými rodiči jsem se sblížili,  
v neposlední řadě máme na středisku skvělý kolektiv, což je  
veliké pozitivum v dnešní uspěchané době plné stresu.
 Jsem velice ráda, že mohu stále vykonávat svoje krásné  
poslání, mohu říci, že mám obrovskou výhodu, moje náplň  
práce mě baví, cítím uspokojení z kladných výsledků. Hůře se 
smiřuji s diagnózami, kde ani dnešní medicína nemůže pomoci. 
Čím jsem starší a mám více praxe a zkušeností, tím mě více 
provází pokora a vděk za každý malý úspěch, za každý šťastný 
pohled dětských očí a spokojenost rodičů.

Jaké máte koníčky, čemu se ráda věnujete ve volném čase?
Moc ráda cestuji. S cestováním souvisí i jedna důležitá etapa 
mého života, kterou jsem ještě nezmínila. V letech 1989-1991 
jsem byla na zahraničním pracovním pobytu jako dětská  
lékařka v Tripoli v Libyi. Necelé tři roky v jiném světě mi  
daly mnoho zkušeností, naučila jsem se pokoře a trpělivosti.

Kdy a kde jste nejšťastnější?
Nejšťastnější jsem doma – s vnoučaty, a taky ve své ordinaci. 
Může to znít jako klišé, ale je to pravda.

Co se vám vybaví, když se řekne Bludov?
Bez přetvářky můj druhý domov.

Jaké je Vaše oblíbené místo v Bludově či v jeho okolí?
Bludoveček.

Co byste popřála Bludovákům?
Buďte zdraví, žijte spokojeně, buďte k sobě pozorní, chápající  
a milí a vzájemně si pomáhejte.

Paní doktorko, moc Vám děkuji nejenom za odpovědi, ale  
především za Vaši dlouhou poctivou lékařskou službu malým 
Bludovákům. Do dalšího období Vám přeju hodně zdraví, síly, 
radosti a Božího požehnání.

Stanislav Balík ml.

Pokud máte tip na rozhovor s někým, kdo je s Bludovem  
spojený, napište na mail: bludovan@bludov.cz nebo to řekněte 
vedoucí kulturního domu. 

foto: archiv H. Všetečkové
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SPOLKY A ORGANIZACE

SKAUTI SE VYDALI PO STOPÁCH UPÍRŮ

Na skautské výpravě, která se konala 25. listopadu 
2023, jsme vyrazili po stopách upírů, kteří údajně řádili 
v oblasti Rýmařova v 18. století. K záhadné atmosféře 
nám pomohlo počasí, jelikož nám zrovna napadl první 
pořádný sníh. Naše cesta nás nejprve zavedla  
k janovickému zámku, kde děti začaly zjišťovat informace 
formou rozhovorů s „místními“, které hrálo naše vedení. 
Poté jsme se vydali k janovickému hřbitovu, odkud 
před stovkami let tito upíři měli povstávat. Dále jsme se  
vypravili do lesa, kde jsme plnili různé úkoly, například 
jsme se museli mnoha způsoby chránit před útoky upírů. 
Poté, za stálého větru a chumelení, jsme u Kamenné  
sfingy rozdělali oheň jen za pomoci březové kůry a sirek. 
Nakonec jsme porazili Janovického vládce upírů a vyrazili 
směle domů.

br. Karel Mornstein-Zierotin – Oneš
Junák, středisko Františka Pecháčka Bludov

foto: archiv střediska
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ŠTĚPÁNSKÝ NOHEJBALOVÝ TURNAJ

Dne 26. prosince 2023 se v Sokolovně Bludov konal 
38. ročník tradičního Štěpánského turnaje v nohejbale. 
Turnaje se zúčastnilo 8 družstev z Bludova, Chromče, 
Postřelmova, Rudy a Bohuslavic. Bludovským družstvům 
se opět výrazně dařilo a obsadila v konečném pořadí první 
tři místa.
 Všem zúčastněným družstvům jsme za sportovní výkon 
a férovou hru poděkovali pěknými odměnami a cenami, 
které nám do turnaje věnovali jeho sponzoři.
 Tímto bychom rádi poděkovali také těmto sponzorům, 
kterými byli: Obec Bludov, Jaroslav Janko, Palírna Bludov, 
Jaroslav Jarmer, Bohuslav Los a TJ Sokol Bludov.

S přáním pevného zdraví a všeho dobrého v novém roce
za Nohejbal klub Bludov, z. s.
    Evžen Fazor, předseda spolku

foto: archiv Nohejbal klub Bludov, z. s.



KRÁTKÉ OHLEDNUTÍ ZA UPLYNULÝM ROKEM 2023 
Drazí hosté a příznivci Kavárny v oranžerii,
máme za sebou již téměř dva a půl roku fungování našeho 
provozu a považujeme za důležité vám – našim pravidel-
ným hostům, nyní poděkovat za to, že nás stále v hojném 
počtu navštěvujete. Kromě každodenního provozu kavárny se 
snažíme také o obohacení kulturního dění v obci. V následu-
jících pár řádcích bychom chtěli shrnout, co jste u nás mohli 
vidět a zažít. Proběhly u nás například tyto akce – dvě lite-
rární autorská čtení, čtyři vernisáže, tři výtvarné workshopy, 
dvě besedy u cimbálu s Cimbálkou CML Šumperk, tři ke-
ramické dílničky, dva aromaterapeutické večery, bylinkový 
jarmark, oslava Dne dětí, tři hudební odpoledne pro seniory, 

KAVÁRNA V ORANŽERII 
burčáková slavnost, dýňová neděle pro rodiče s dětmi a rok 
jsme ukončili již tradičními dvoudenními vánočními trhy. 
V těchto aktivitách se budeme snažit pokračovat i nadále  
a těšíme se na setkání s vámi.

POZVÁNÍ NOVÝCH ČLENŮ DO SBORU
Pojďte s námi podpořit a posílit tradici místního farního sboru.
Farní sbor od sv. Jiří v Bludově přijme nové zpěváky a zpěvačky 
do všech hlasů. Jsme kolektivem srdečných lidí milujících zpěv  
a hudbu. Pokud chcete být součástí, rádi se s vámi setkáme na  
bludovské faře při zkouškách vždy ve čtvrtek od 18 hod. Na 
facebookové stránce farnosti Bludov si můžete pro představu  
poslechnout úryvek z posledního Tříkrálového koncertu.  
Velmi se těšíme na případné zájemce.

BLUDOV POHLEDEM SOUČASNÝCH KLIMATICKÝCH ZMĚN

OBCHVAT BLUDOVA TŘEBA JEŠTĚ VYLEPŠIT V OBCI SAMOTNÉ

Rok 2023 z pohledu klimatických změn – Aktuálně.cz  
(aktualne.cz)
 Do budoucna by se měly teploty ještě zvýšit. Podle 
projektu Fakta o klimatu do roku 2050 stoupne průměrná 
teplota v Česku o 4 stupně v porovnání s obdobím mezi  
lety 1981 a 2010. To s sebou přinese nárůst počtu teplých 
až tropických dní a úbytek těch chladných, z krajiny se  
proto bude více odpařovat voda a sucho nabere na intenzitě. 
S ním zápasí Česko už teď – období sucha mezi lety 2015 
a 2020 bylo nejintenzivnější za posledních dva tisíce let, 
jak ukázala analýza z letokruhů stromů. Tyto podmínky 
zhorší plánování zemědělské produkce, a naopak vytvoří 
vhodné prostředí pro rychlejší šíření lesních požárů. Země 
bude také častěji čelit bleskovým záplavám.
 Poučným může být srovnání z naší Bludovské histo-
rie: Bludov (okres Šumperk) – Wikipedie (wikipedia.org). 

Konečně jsme se dočkali. Auta sviští neslyšně v dáli podél 
Postřelmova a Sudkova dálničním tempem do Šumperka 
a Jeseníků. Také obchvat Chromče je téměř hotov, zatím 
skvěle poslouží cyklistům a chodcům. Je odtamtud  
panoramatický výhled na hřebeny kopců, a především 
Jeseníků do otevírajícího se „průsmyku“ kolem Zábřehu, 
kde se oblast Hané rozevírá naplno.
 V Bludově zatím můžeme očekávat ulehčení od 
Zábřeha, zatímco od Klášterce (Loučení) pravděpodobně 
nikoliv. Pro řidiče budou sice odtamtud k dispozici  
obchvaty oba zmíněné, ale proč by cestou do Šumperku 
měli objíždět tuto delší trasu, když si to švihnou přes 
Bludov mnohdy osmdesátkou jako doposud a jsou v cíli 
rychleji?
 Takže jak dosáhnout nižší dopravní vytíženosti v naší 
obci, abychom se nemuseli na obou průběžných silnicích 
pohybovat v neustálém střehu?
 Nabízí se osvědčená řešení upravující s úspěchem  
provoz evropských měst. Viz téma V Praze se otevřela  
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V tomto odkazu jde o čtivý výklad historie Bludova až 
po současnost. Ve vztahu současného klimatu a neodvrat-
ného vysychání krajiny vybavují se spontánně v myslích 
čtenářů plochy někdejších rybníků, zvelebujících někdejší 
krajinu doslova za našimi humny.
 Výňatek: „V roce 1410 se Bludov stal majetkem  
Pánů z Kunštátu. Za husitských válek se dostal do rukou 
Zikmundova stoupence Beneše z Valdštejna a brzy na to 
do vlastnictví Tunklů z Brníčka. Ti vybudovali u Bludova 
šest velkých rybníků, z nichž ten největší se nazýval 
Špalek.“  
 Dovětek: V současnu nám před našima očima Morava 
prchá v sezónně zaplněných korytech marnotratně pryč, 
vnímána spíše jako „ohrožení krajiny“. Takže v čem 
spočívá pointa tohoto zamyšlení???                                           

Roman Žalio

debata o „třicítce“. Evropská města, která ji zavedla, 
nelitují – EURACTIV.cz
 Snížení rychlosti máme v Bludově zatím třicítkou 
pouze u Zámku.  Co by tedy mělo bránit na průjezdu  
ulicí 8. května, a především ulicí Lázeňskou úpravou 
snížením rychlosti na 40 km/hod?
 A pokud by zůstala padesátka, dala by se účinně  
ohlídat instalací elektronického záznamníku, navíc by to 
vylepšilo obecní rozpočet, viz: Měření rychlosti může pro 
obec znamenat miliony navíc – Portál řidiče (portalridice.cz).
 Po takovýchto úpravách snížilo by se riziko přecházení 
silnic v obci tam, kde doposud jasně vyznačené přechody 
chybí a souběžně také pro nás cyklisty, když marně 
vyhlížíme obecní cyklostezky. V neposlední řadě Bludov 
se statutem lázeňského místa zasloužil by si takovouto 
příjemnější tvář, mimo jiné v souvislosti s lázeňskou 
léčbou dětí s obezitou a jejích rehabilitačními  
procházkami po krásách Bludova.                                                         

Roman Žalio
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KD BLUDOV
21. BŘEZNA 2024  19:00

Předprodej vstupenek v KD Bludov od 19. února 
 Vstupné předprodej 350 Kč, na místě 400 Kč


